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’ara fins el 15 de març, la proximitat de 
les eleccions autonòmiques condicionarà la interpretació que es faci 
de tot el que vagi succeint en aquest nostre país, des de la més petita 
de les qüestions fins als inevitables atemptats terroristes que, 
desgraciadament, afectaran la Catalunya olímpica. Davant d’una 
consulta popular, els ciutadans, que ja comencem a tenir certa 
experiència en el tema, solem posar-nos a la defensiva, ja que els 
missatges triomfalistes i les promeses engrescadores solen conver
tir-se en succedanis -per no dir caricatures- en dur-se a la pràctica. 
Els símptomes de cansament envers els comicis, demostrats en la 
societat catalana a través dels últims índexs de participació -per 
altra banda, una característica cada vegada més freqüent a tota 
Europa- no deixen d’ésser un senyal preocupant. De fet, l’aparent 
desinterès a la llarga pot ésser el principal enemic del sistema 
democràtic.
De cara a les immediates eleccions al Parlament de Catalunya, cal 
animar a la participació. No només pel que acabem d’exposar, sinó 
per una circumstància d’abast incalculable: els propers anys no 
seran una legislatura qualsevol. Ens espera una època que, en opinió 
dels experts, serà dura en molts sentits. Sobre el paper, d’aquí a 
finals de segle el nostre país viurà una traumàtica entrada en 
funcionament de l’Acta Única Europea, el creixement de l’atur, les 
tensions racials... En un moment històricament tan difícil com 
aquest, no ens podem permetre la frivolitat de continuar sense opi
nar massivament respecte a quines són les nostres preferències 
electorals. Donat que sembla imprescindible acabar prenent partit, 
serà convenient afinar bé l’elecció. Tot i que l’examen dels polítics 
ha d’ésser continuat, agafem-nos seriosament el temps que resta 
fins el 15-M i avaluem-lo amb lupa. Ens hi juguem el futur 
immediat.
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DES DEL SENAT
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Senador

M
olt lluny cau Madrid! I en 
conseqüència, molt diluïda 
queda la notícia de la tasca 
que hi portem a terme els 
senadors, que és la de 
debatre les mateixes lleis 
que es debaten al Congrés 
de Diputats, però en segona lectura, i la de 

controlar el Govem central a través de pre
guntes, interpel·lacions i mocions que ens 
fan els ministres corresponents. A part 
d’aquestes tasques en el Senat es creen, en 
cada període legislatiu, unes comissions 
d’investigació que tracten diferents temes 
importants i d’urgent solució. Les 
compareixences (ministres, directors 
generals, especialistes en la matèria), la 
documentació que ens envien des dels Senats 
europeus i algun viatge que efectuem la 
comissió en algun país on, per tenir ja resolt 
el problema, és interessant visitar, són els 
materials que utilitzem en aquestes 
comissions. He cregut que d’entre els treballs 
fets últimament podria ésser d’interès expli
car el que s’ha fet en la comissió de Seguretat 
Vial, en la qual jo vaig ésser portaveu pel 
grup de Convergència i Unió.
El nostre grup parlamentari va col·laborar en 
aquesta comissió conscients que es feia un 
treball realment necessari per a la nostra 
societat, jaque una de les seves preocupacions 
més importants són aquestes desgràcies de la 
circulació vial que es produeixen cada 
setmana amb un balanç de 40 a 50 morts, 
molts d’ells en la flor de la joventut. Crec que 
aquesta Cambra, a través de la comissió 
especial de Seguretat Vial, ha prestat un gran 
servei als ciutadans, com ja ho havia fet en 
altres comissions com la d’incendis, o la de 
drogaddicció, o la de violència en l’esport, 
etc..., perquè en tenir el Senat la facultat de 
convocar els màxims responsables en la 
matèria, li dóna unaefectivitat molt important 
ja que la informació que aporten els 
compareixents a la comissió ha estat la base 
per elaborar l’informe en el qual el nostre 
grup va aportar moltes idees i suggeriments 
amb la voluntat de millorar la major part del 
text d’aquest informe, del qual ha sortit el 
nou Reglament General de Circulació que 
entrarà en vigor el proper 15 de juny, 
substituint l’antic Codi de Circulació.
Aquest Reglament esperem que hagi tingut 
en compte tots els suggeriments que 
aportàrem al Senat, a fi d’un major 
perfeccionament del seu contingut. Per part 
nostra, la majoria de recomanacions incidien 
a garantir la coordinació de les competències 
de les diferents administracions públiques 
així com la participació de representants de 

les comunitats autònomes. En el cas nostre, 
donat que no tenim competències en matèria 
de trànsit ja que això correspon a 
l’Administració central, el que sí que 
demanàvem era una coordinació, com per 
exemple una informació diària sobre els 
accidents que havien ocorregut, ja que en 
matèria de sanitat i educació la Generalitat té 
competències plenes, i seria realment molt 
eficaç aquesta esmentada col·laboració per 
tal d ’atendre els ferits dels accidents així com 
fer una prevenció sanitària efectiva i, per 
altra part, el desenvolupament de la Llei del 
Sistema Educatiu (LOGSE) ja preveu la 
intervenció del Departament a l’hora 
d’impartir educació vial en l’ensenyament. 
Sempre hem cregut que aquesta voluntat de 
coordinació i participació donaria més 
eficàcia i, en conseqüència, més solucions a 
aquest preocupant problema de la seguretat 
vial. Vaig insistir moltenlacol.laboracióque 
hi pot haver entre els centres d’investigació 
de les Universitats i els centres sanitaris com 
els hospitals, clíniques, etc... Per cert, en 
aquest apartat em vaig sentir molt orgullós de 
poder aportar en la ponència de la comissió, 
com a material base, l’estudi efectuat pel 
Servei d’Urgències de l’Hospital Sant Jaume 
d’Olot que, amb la coordinació a càrrec del 
doctor F. Moiset, també hi treballaren les 
doctores M. Barcons, A. Bonamussa, A. Coll, 
els doctors M. Carreres, K. Agustí, i els ATS 
del Servei d’Urgències, F. Aguilar, L. Costa, 
D. Domènech, J. Guitart, G. Llongarriu i R. 
Sucarrats. Va ésser un treball del qual es van 
recollir, en part, dades en el moment de 
presentar les conclusions, cosa que equival a 
dirque fou una aportació realment ben elabo
rada de la nostra comarca.
Aquest tema m’ha semblat que era un tema 
d’actualitat per l’aprovació recent d’aquest 
nou Reglament de Circulació Vial. Només 
n’he pogut parlar en termes generals, ja que 
el tema és molt ampli, però sí per poder 
testimoniar l’aportació garrotxina en 
l’informe de la Cambra Alta.

una de les seves preocupacions 
més importants són 

aquestes desg^cies de la 
circulació vial que es 

produeixen cada setmana 
amb un balanç 

de 40 a 50 morts,



NO AL PERIODISME MANIPULADOR
s van repetint en alguns 
diaris i setmanaris una sèrie 
d’informacions en què va 
implícita una crítica de fons 
contra totes les institucions 
i polítics.
Lacríticaés un complement 
essencial de la democràcia.

Benvinguda sigui, doncs, la crítica, però 
convé estar alerta per no ésser víctimes de 
maniobres d’intoxicació interessades a afeblir 
la convivència.
Tot lector de diaris i revistes deu haver 
comprovat que existeixen uns quants 
periodistes no gens objectius i exercint un 
periodisme crispat, agressiu, manipulador i 
en gran manera obsessionant per 
respectacularitat.
No solament ranònim lector de diaris i 
setmanaris ha copsat aquesta forma de fer 
periodisme, sinó que molts dels mateixos 
professionals de la premsa han denunciat la 
falta d’ètica dels seus companys.
Ens diu en Xavier Sardà, en una entrevista en 
el D. B. 19-III 89: “El periodista no ha de 
voler ser el protagonista, sinó un vehicle”.-

Elies Plana

No entenc que es pagui els periodistes per 
opinar, em fa fàstic”.- Li pregunten: Creus 
que s’estan passant? -Sí, home, és descarat.

No estic parlant de tots els periodistes, sinó 
de determinats casos, lògicament, però és 
que aquests casos són molt flagrants, diríem 
que indecents. Crec que la premsa està fent 
un espectacle. -No exageres? -No, perquè 
pensa que hi ha determinats sectors que no es 
poden defensar de les agressions de la premsa. 
Un periodista ha d'ésser un senyor que expli
ca el que ha passat, no que, basant-se en 
rumors o suposicions o males intencions, diu 
coses que els altres s’han d'encarregar de 
desmentir. Lagent no es pot defensar d'això.” 
En el D. B. 17-IX-91: un escrit d’A. Papell. 
“Les equivocacions de la premsa, reflex d ’ una 
falta de professionalitat, només es poden 
remeiar amb una major exigència dels qui 
fem els diaris, acuitats per la legítima crítica 
social.”
Diríem a uns certs periodistes: Vivim en un 
país conflictiu per naturalesa.
Sabem que us hem d'agrair no poques coses 
d’un passat recent, però per favor, no ens 
passeu tantes factures. Feu un esforç per no 
crispar més una societat que té conflictes i 
que no necessita la vostra ajuda per crear-ne 
més, sinó resoldre els que ja existeixen.

REFLEXIONS
s un exercici que fem. o 
hauríem de fer. lots en un 
momeni o ahre del dia. o de 
la vetllada, perquè fer-ho 
un cop a l’any. per cap 
d’any.coslade pair, i aquest 
any que s ha acabal és enca
ra de digestió més carregosa.

Parlant de digestions, sembla que a la zona 
geogràfica de l’ex-URSS ho tenen malament 
per l’escassetat d’aliments i l’abundor de 
material bèl.lic ara per ara indigerible. Els 
sobren missils de l’abast que es vulgui; falta, 
però, farina; sobren bales i falta llet; sobren 
metralletes i falten taronges; manquen 
medicaments i sobren avions de combat...
Lagaña i la misèria poden fer-los fer veritables 
bestieses. No tenen Nord, no saben on són, 
no saben què passarà, no saben com passaran 
l’hivem, no saben res. Tot el que fins ara era 
bo ara no és ni dolent, és inexistent. No hi ha 
PCUS, ni bandera roja, ni símbols amb la falç 
i el martell.
Després de setanta anys reneix la pràctica 
ortodoxa amb normalitat, el lliure canvi, la 
reprivatització..., i és que també es fa difícil 
d’imaginar-se com se’n sortiran, acostumats 
com estaven al sistema proteccionista cent 
per cent. Els cal una aclimatació, els calen 
menys caps nuclears i molta sort enmig de 
tantes llengües, races, cultures, religions, 

Pere Masmitjà

nacions, fred, gana i milers de quilòmetres 
quadrats. Per altra banda, Austràlia continua 
no essent notícia, S ud-Amèrica pràcticament 
tampoc, Canadà com si no existís, tampoc no 
donen gens de murga Suècia, Noruega i 
Islàndia; Suïssa fa un referèndum de tant en 
tant, i Sadam Hussein fins ara el primer de la 
classe. Els kurds ja no estosseguen i els 
palestins dels territoris ocupats ja no frissen. 
Per altra banda, a la zona geogràfica de 1 ’ex- 
URSS, de moment, no s’ha mort ningú de 
gana, els supermercats es veuen, però, buits, 
i per televisió es veuen russos grassonets; i és 
que a part d’això poca cosa més en sabem. 
Hussein sembla que fabrica armes atòmiques 
antiquades amb el suport de l’Alger, tot fent 
veure que juguen, i les multinacionals de 
l’espionatge vetllen perquè jugui.
Estonia, Letònia i Lituània, foses com 
mantega en oli roent; serbis i croats continuen 
les negociacions; Cuba llaurarà amb bous 
tota Pilla Huxliana, i d’Albània ja no en fuig 
ningú. Àfrica sencera seria una bassa d’oli si 
no fos pel ral.li París - Ciutat del Cap.
Mil milions de xinesos continuen anant amb 
bicicleta i menjant arròs. A l’Índia cada 
vegada hi ha més vaques i menys anglesos. 
La cimera de Mastricht va anar molt bé, i els 
Estats Units semblaque sortiran de la recessió 
en un tres i no res. Visca el nou any! Visca el 
nou Ordre Mundial!
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Per publicar cartes en 
aquesta secció, heu 

d'enviar-les a: DOBLE SET. 
d. Serra i Ginesta, 5 Ir. 

pis, 17800 -OLOT. 
Es indispensable que el text 
no sobrepassi les 35 línies 

mecanografiades, i que 
l'autor s'identifiqui amb el 

nom i cognoms, adreça, 
D.N.l. i un telèfon on 

localitzar-lo.

Conductors que deixen rastre
M’adreço a aquest setmanari per refrescar la memòria 
a un conductor desconegut, però d’aquells que deixen 
rastre i que ens mostren que vivim en un país molt mal 
educat i amb un civisme que fa fàstic. M’explicaré. El 
passat dia 10, a les 6 de la tarda, aproximadament, es va 
produir un embús en la cruïlla de Carles 1 amb l’Avgda. 
de Sant Joan de les Abadesses, que també afectava la 
cruïlla del Carles I amb el Bisbe Serra; per si algú no se 
situa, són les cantonades de l’Artesana. Al mateix 
moment que es posaven els cotxes en moviment, el que 
hi havia just davant meu en lloc d’anar endavant va 
anar enrera, i podeu imaginar, sense gaire esforç, el que 
va passar, patapam, pel costat del conductor i sobre la 
roda davantera ja que jo era inclinada per agafar el 
revolt; el resultat fou una bona arrugada al meu cotxe. 
El senyor en qüestió va donar gas i va marxar tan feliç, 
sense immutar-se. Jo sí, que baixo del meu cotxe i el 
segueixo fins al següent stop. Em vaig adreçar a ell, tot 
i que no volia escoltar me: “Escolti, que m’ha aixafat 
el cotxe...”, però ell, molt sufocat, va començar a 
escridassar-me i, entre altres coses, em va dir: “No 
veus que he d’aparcar per mirar-m’ho...?” Quina no va 
ser la meva sorpresa quan després d'aparcar jo el meu 
cotxe, el senyor conductor ja l’havia anat a aparcar al 
Japó o a la Xina, perquè no aparegué per cap cantó. 
La veritat és que no vull expressar el que vaig pensar 
en aquell moment, podria ferir la sensibilitat d'algú, 
però penso que, si bé a tots els porcs els arriba el seu 
Sant Martí, la vida ens ensenya que patacada per aquí 
o per allà no podem confiaren ningú. Això és molt trist, 
i més si pensem que fa dos dies tot eren desigs de pau, 
missatges d’amor..., crec que ens caldria recordar que 
cada dia és Nadal i que si fos així, tindríem un món molt 
més potable per viure.
Molts em diran que un bon dia tenien el cotxe molt ben 
aparcat i en anar-lo a buscar es van trobar amb la porta 
aixafada o una bona ratllada. Sí senyors, és una mala 
jugada. Potser seria hora que això s’acabés perquè 
d'equivocacions i errades tots en fem, som humans i no 
tenim remei, però si els reconeixem els podem arre
glar. Penso que és una bona solució per superar los. 
Ah!, i que aquest senyor conductor no es pensi que la 
qui va marxar sense aclarir la situació vaig ser jo, 
perquè tinc el cotxe arrugat gràcies a la seva gentilesa, 
a menys que vulgui posar-se en contacte amb mi. 
Mentre no sigui així, pensaré que és una d’aquelles 
persones que en aquest món no fan cap falta, ja que de 
terroristes i de gamberros en tenim massa. Per altre 
costat, us puc assegurar que no era cap jove d'aquests 
dels quals tant ens queixem que van sempre esverats i 
no miren res. Els grans també en fem, de tonteries, i 
grosses. Pot semblar una opinió utòpica, però cal 
pensar que si tots ens comportéssim una mica millor 
que fàcils que serien les coses!

Quima

Puntualitzacions sobre federalisme al PSC 
Allò que diferencia el projecte socialista del republicà 
no és el federalisme, sinó el projecte nacional per 
Catalunya: ERC vol una federació de nacions 
independents europees i els socialistes una federació 
espanyola.
El projecte independentista d’ERC és formulat, 
encara que el Sr. Albesa no el conegui. L’estratègia és 
treballar unitàriament tots els partidaris de la 
independència per la via pacífica fins a obtenir una 
majoria social i parlamentària, convocar un referèndum, 
declarar-se independent i entaular negociacions amb 
l’Estat per fer-la efectiva.
Mentre la majoria social no existeixi es pretén difondre 
el projecte entre tots els catalans (hagin nascut on hagin 
nascut i parlin com parlin) i alhora es treballa en 
diferents fronts: dotar les regions de la nostra nació 
d’estructures d’estat (canals de comunicació d’abast 
nacional, agència de notícies, policia pròpia, 
representants a l’estranger, seleccions esportives, 
Comitè Olímpic, donar suport a sindicats, agrupacions 
d’empresaris, bancs nacionals, etc...), cohesionar les 
regions de la nació (TGV pel Mediterrani en lloc de 
per Saragossa, un grup parlamentari únic al Parlament 
Espanyol i Europeu, etc...) i cercar futurs suports a 
l’estranger (donar suport als nous estats, solidaritat 
catalana davant els problemes (Armènia, Croàcia, 
Eritrea...)).
Quins plantejaments polítics ens porten a la 
independència? De tots tipus. Us n’explicaré un de 
ben lògic i pragmàtic.
Ir. Els federalistes sempre hem defensat que l’Estat 
central només s’hauria d’encarregar de la política 
exterior, de la defensa, de la política monetària i 
macroeconòmica i de molt poques lleis de bases. La 
resta de competències correspondrien als govems dels 
estats federats i al poder local.
2n. La Comunitat Europea ha decidit tenir (quan els 
estats ho desbloquegin) una política exterior unitària, 
una defensa única (via UEO o NATO), una sola 
moneda (ECU) i un banc central (BCE) i el Parlament 
de Strasburg legisla lleis bases (medi ambient, additius, 
etc.). Per tant la Comunitat serà l’Estat central.
3r. Què faràel Govem d’Espanya si no té competències 
d’Estat central?
4rt. Res de bo. Comportar-se com un govem federal, 
però agafant les competències úniques que nosaltres 
volem per a Catalunya i encarint enormement les 
gestions administratives. D'exemples no en falten, 
malauradament.
5è. Siguem pràctics, prescindim d’Espanya.

Joan Barnadas i Puigferrer (ERC)
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Per una millor circulació 
amprem les vies alternatives 
al carrer nou (Lorenzana i Mulleras)

|jp Ajuntament cfOlot
Regidoría Seguretat Ciutadana 
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Pavelló aluminas del Malagrida.

Les noves aules del Malagrida 
encara no tenen avantprojecte

L’Associació de Pares d’Alumnes (APA) del Col·legi 
Públic Malagrida ha reafirmat la seva negativa a 
començar el curs vinent si el proper setembre no es 
disposa de les noves aules que han de substituir les

• R. Esteban
Dijous passat l’APA del Malagrida es va 
tomar a reunir per avaluar el retard en la 
presentació de l'avantprojecte del nou pavelló 
que ha de substituir l’afectat per aluminosi. 
L’obra, a càrrec del Departament 
d’Ensenyament de la Generalitat, ha d’ésser 
lliurada abans del proper setembre, segons es 
va acordar amb el delegat territorial, Albert 
Vancells. El calendari proposat per 
Ensenyament i acceptat per l’APA preveia 
que abans de Nadal es presentés 
T avantprojecte per, a continuació, iniciar la 
construcció. Tenint en compte que aixecar i 
equipar un edifici d’aquestes característiques 
necessita com a mínim uns sis mesos, des de 
l’Associació de Pares es tem que el curs 
vinent s’hagi de tomar a utilitzar Tactual 
aula, en la qual es van detectar unes bigues 
aluminoses la passada primavera.
El president de l’APA, Miquel Masó, ha 
expressat la seva indignació pel 
comportament d’Ensenyament. Hem escrit 
dues vegades al senyor Vancells, explica

Masó, i no ens ha contestat mai. L'Associació 
de Pares, que compta amb el suport del 
Consell Escolar del centre, esperarà fins a 
finals de mes abans no decideixi fer alguna 
mesura de pressió.
En el pavelló motiu de polèmica hi ha sis 
aules, corresponents als cursos de segon, 
tercer i quart d’EGB (un total aproximat de 
200 alumnes). Es tracta d'una ampliació del 
cos central de l’escola, efectuada els anys 
seixanta. Com en la majoria d’immobles 
d'aquella època, se li van descobrir bigues 
aluminoses. En aquesta part també hi ha la 
cuina del col.legi, clausurada des de fa dos 
anys després d’una inspecció sanitària. En 
conèixer-se la notícia de l’aluminosi, l’APA 
i el Consell Escolar van decidir evacuar les 
aules afectades com a mesura provisional. 
Posteriorment, i després de dures 
negociacions amb Ensenyament, es va acor
dar fer uns pedaços per esperar la construcció 
d’un nou pavelló, l'entrada en servei del qual 
hauria d’ésser en l’inici del curs 92 - 93.

afectades per l’aluminosi. Com que a hores d’ara ni tan 
sols no existeix un avantprojecte, des del Malagrida es 
comença a dubtar que Ensenyament pugui complir els 
terminis.

Aluminosi al 
col·legi de Sant Roc 
Dels estudis realitzats durant les vacances 
de Nadal se n'extreu la pràctica seguretat 
que al col.legi de Sant Roc hi ha un 
nombre reduït de bigues aluminoses, 
segons ha pogut saber “Doble Set”. Les 
dades obtingudes pels serveis tècnics 
municipals es van enviar a analitzar 
dimecres de la setmana passada, i fins la 
que ve no se sabran els resultats. Atesa la 
psicosi envers el tema, l’Alcalde ha 
declarat a aquest setmanari que no hi ha 
el mínim motiu d'alarma, ja que una 
higa aluminosa no ha d'estar 
forçosament en mal estat. Pel que jo sé, 
i aspecte de les de Sant Roe és molí 
diferent del de les del Malagrida, i per 
suposat, no representen cap perill per 
als alumnes.
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Agrupació Sardanista 
L’Agrupació Sardanista 
Olot ha convocat 
l’Assemblea General 
Ordinària de socis 
d'aquesta entitat per a 
demà divendres, 24 de 
gener, a dos quarts de 8 
del vespre, al local de 
l’Agrupació. D'entre 
altres temes es donaran a 
conèixer l'estat de 
comptes actual, els 
pressupostos del 92, una 
memòria d’activitats 
realitzades, i el programa 
de les activitats previstes 
per a aquest any. 
Actualment el president 
d'aquesta entitat 
sardanista és en Salvador 
Vilar, i el vice-president, 
l’Esteve Begudan.

Robatoris Dijous de la 
setmana passada, en mitja 
hora tres dones van de
nunciar a la Policia Mu
nicipal d’Olot que els 
havien estirat la bossa. 
Les tres dones, una de les 
quals va poder recupe
rar-la ja que en estirar el 
lladre per un costat i ella 
per l’altre es va trencar la 
corretja, van coincidir a 
dir que el lladre era un 
jove que anava amb un 
ciclomotor vermell i 
vestia un jersei blau 
elèctric. La Policia Mu
nicipal sospita d'un 
delinqüent habitual, però 
encara no s'ha fet cap 
detenció sobre aquest cas.

TEISA compra Güell 
L'empresa de transports 
TEISA ha arribat en un 
acord amb Autocars 
Güell i Güell, S.A., per 
comprar l'empresa. 
L'adquisició, que es farà 
efectiva un cop hagi sortit 
publicat al Diari Oficial 
de la Generalitat, en 
principi no afectarà ni la 
infraestructura ni el per
sonal de la plantilla. La 
voluntat de TEISA, en 
comprar aquesta 
companyia, és la de 
millorar el servei de 
transport entre el Ripollès 
i La Garrotxa.

La Mostra del Fesol va aconseguir una espectacular assistència de visitants.

Els fesols de Santa Pau
tindran Denominació d’Origen

Els cultivadors de fesols de Santa Pau han 
anunciat que demanaran la denominació 
d'origen pel seu producte. Així ho van ma-
• Redacció
El titular d’Agricultura va assistir a la Mostra 
Gastronòmica “del Fesol de Santa Pau”, organitzada 
diumenge passat en el marc de la Fira de Sant Antoni. 
Les diferents fonts consultades xifren entre 3.000 i 
4.000 persones les que van assistir a la Mostra, cosa 
que suposa un èxit absolut de visitants. El Conseller, 
acompanyat de les primeres autoritats locals i comarcals, 
va donar suport simbòlic a la iniciativa amb la seva 
presència.
Preguntat sobre les possibilitats que el fesol conreat a 
Santa Pau pugui aconseguir la Denominació d’Origen 
-una distinció que garanteix uns millors resultats 
comercials- el representant de l’executiu català fou 
breu però concret: Han d'ésser ells els qui ho han de 
demanar, a través de la denominació comarcal que 
concedeix el Consell. Jo crec que és aquest el camí a 
seguir: fer un bon producte, donar-li una marca i fer 
que sigui conegut, de manera que el seu preu sigui més

Westerns garrotxins
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•Gaspar Hernández
Una cosa és l'actualitat i l’altra la vida. L’equador 
que separa aquests dos conceptes és tan gran que si 
algun dia es troben és per casualitat. Es precisament 
per aquest motiu que en periodisme es viu 
l’esquizofrènia d’haver de parlar sobre guerres o 
pujades de l'IPC com si fos el més important del món, 
quan en realitat -i com passa a tots els mortals- allò 
que prima cada dia és arreglar l'avaria del cotxe o d ir- 
li a l’amant que s’ha de decidir per un dels dos 
ximples que la volten, per exemple.
Per això, quan les notícies són humanes i se senten 
properes els periodistes gaudeixen, encara que sigui 
-malauradament- a costa dels problemes aliens. I 
aquest fenomen, potser morbós, s'ha donat fa pocs 
dies a partir d'una picabaralla aLes Planes d'Hostoles, 
quan la vida s’ha convertit en actualitat encara que el 
matrimoni no hagi estat feliç, de moment. L'afer ha 
estat provocat a partir d ’ una quarantena de signatures 
que asseguren -juntament amb el jutge de pau- que el 

nifestar diumenge davant del conseller 
d'Agricultura, Ramaderia i Pesca de la 
Generalitat.

beneficiós per al productor. Al cap de pocs minuts de 
les declaracions del Conseller, el president dels 
cultivadors de fesols, Lluís Sunyer, anunciava la 
intenció de l'associació de demanar la denominació 
comarcal. La visita de Vallvé fou profitosa per als 
cultivadors en un altre aspecte: el Conseller i l'associació 
van signar un conveni pel qual la Generalitat subven
ciona la compra de maquinària agrícola per valor de 
nou-centes mil pessetes.
Quant a la ubicació del Laboratori Interprofessional 
Lleter aBellaterra i el paper que ha de jugar el Polivalent 
que hi ha a La Garrotxa, Vallvé confirmà que s’està 
preparant un conveni amb el Consell Comarcal 
mitjançant el qual el d’Olot serà una subseu del 
barceloní. Tal i com ja avançà Isabel Brussosa a Doble 
Set fa dues setmanes, el laboratori garrotxí farà els 
controls sanitaris ramaders de les comarques de Girona 
i de la d’Osona.

pagès Lluís Ventura ha tallat un camí públic. Diuen 
que en realitat tot es deu a problemes amb el seu 
sogre, que cada dia ha de travessar la granja d'en 
Ventura i que és qui ha posat el crit al ceL Aquesta és 
la notícia. Però segur que la realitat va més enllà. Com 
en tot westem, hi ha terrenys i animals pel mig. El 
sheriff Ventura ha posat una tanca perquè té por que 
els indis li robin el bestiar. Davant la més lleugera 
sospita que algú vol envair el seu territori, siguin els 
cowboys que siguin, es treu les pistoles i amenaça els 
vaquers, amb el perill que corre de convertir-se en un 
personatge mal vist, és a dir, en un “forajido” de Les 
Planes City. Però això és ficció i -com que és en mans 
judicials- m’afanyo a dir que qualsevol semblança 
amb la realitat és pura coincidència. Si continués el 
film, potser sortiria en Paul Newman i -com deia a “El 
juez de la horca” (1972)- declararia contundentment: 
“A partir d’ara jo seré la llei aquí. Conec bé les lleis, 
perquè les he violades totes!”



Mariona Vila, Albert Bramón i Joan Homero.

El PSC insisteix en la necessitat de
pactar un pla estratègic

El Partit dels Socialistes de Catalunya a La Garrotxa ha reiterat la seva voluntat de 
participar activament en l’elaboració d'un pla estratègic comarcal, fins al punt que el seu 
portaveu municipal ha assegurat que estan disposats a cedir en determinats temes si això 
garantís el consens.

R. E.
Albert Bramón, dijous passat va tomar a oferir la 
col·laboració del seu partit per fer un front comú entre 
totes les forces polítiques i socials de la comarca, a fi 
de desencallar la situació económica de La Garrotxa. 
El portaveu del grup municipal del PSC a l'Ajuntament 
d ’Olot va assegurar la seva disposició a cedir el necessari 
perquè el consens fos possible.
Bramón fou molt dur en comentar el paper que el 
Consell Comarcal està fent en relació amb el tema (es 
queixà que es limita a encarregar estudis i formar 
comissions inoperants) i recordà que el PSC està 
preparant un mini - congrés per debatre el futur de La 
Garrotxa. L'última impressió recollida en ambients 
propers a aquest partit indica que la trobada (en la qual 
és prevista la participació de professionals de diferents 
rams, així com d’empresaris, apart de polítics vinculats 
al PSC) no es podrà fer abans de les eleccions 
autonòmiques.
L’oferiment de col·laboració de Bramón va tenir com 
a marc l’acte que el seu partit va organitzar per fer 
balanç dels sis mesos de la present legislatura. El líder

Perilla el pacte de l’Hospital
L’acord que CiU i el PSC mantenen respecte a l’Hospital 
Sant Jaume està a punt de trencar-se si ens atenem a 
rintercanvi de declaracions entre els líders d’ambdós 
partits. En la roda de premsa de la setmana passada Albert 
Bramón va explicar que malgrat haver-se presentat un 
pressupost de 1.020 milions per a l'Hospital Sant Jaume, 
les negociacions per aconseguir els 900 milions que ha 
d'aportar l'ICS encara no són tancades.
El portaveu socialista, basant-se en aquesta dada, va posar 
en dubte que la tercera planta del centre sanitari es pugui 
gestionar.
Fins i tot va anunciar que quan el president Pujol vingui a 

socialista, acompanyat dels altres quatre membres del 
grup -Joan Romero, Mariona Vila, Marçal Casanovas 
i F. Pagès- féu una lectura negativa de la gestió 
convergent, que qualificàde “continuista”. Tal i com ja 
havien expressat en el Ple dels pressupostos, per als 
socialistes no hi ha cap mena de planificació, i s’està 
fent una política de façana. Al mateix temps, segons el 
PSC, en les relacions amb el Govern català, tant 
Macias com Calzada i Brussosa han demostrat molt 
poca capacitat de pressió, en referència principalment 
a la ubicació del Laboratori Interprofessional Lleter. 
Quant al balanç de l’activitat municipal del propi 
partit, Bramón negà rotundament que s’estigués 
col·laborant sistemàticament amb CiU. Nosaltres 
donem suport als temes que mereixen el nostre 
assentiment perquè creiem que és aquesta la millor 
manera de preparar-nos per governar, va dir el portaveu 
del PSC, que descartà categòricament la possibilitat 
que el tipus d’oposició que estan fent a l’Ajuntament 
els hagi provocat discrepàncies entre els militants de 
base.

Olot a inaugurar l'ampliació (probablement el 15 de febrer) 
se l’hauria de pressionar en aquest sentit.
Les afirmacions de Bramón han caigut molt malament al 
despatx d’Alcaldia, des d’on Pere Macias s’ha queixat de 
la manca de rigorositat de les asseveracions del socialista. 
L’Alcalde ha indicat que és totalment normal no tenir 
tancat el conveni fins a mitjans d’any, i ha afegit que 
enguany és possible inclús que s'augmenti la consignació 
prevista. Per a Macias, les manifestacions de Bramón 
intenten crear polèmica als llocs on no n’hi ha perquè 
s'acosten unes eleccions. El que ha dit, ha afegit el batlle, 
representa trencar el pacte de l'Hospital.

Grup CAPISA
Les empreses UDSA i 
COINSA, del grup 
CAPISA suspendran la 
seva activitat producti
va segons recull el Pla 
de Viabilitat elaborat 
pel propi grup. Els 45 
treballadors fixos de les 
dues empreses esmen
tades s’incorporan a 
IAMPSA. En total la 
remodelació de planti
lla obligarà a no reno
var els contractes 
daproximadament 100 
persones.

Pressupost de 
l’Hospital Dimecres dia 
15, l'equip de govern de 
l’Ajunta-ment d'OIot va 
presentareis pressupostos 
de l'Hospital Sant Jaume 
peral 1992, que pugen a 
1.020milions de pessetes, 
320 més que l'any passat. 
Cal destacar en l'apartat 
d’ingressos els 720 
milions que aportarà 
l'Institut Català de la 
Salut, i en l’apartat de 
despeses els 521 milions 
destinats a pagar el per
sonal fix, Aquest 
pressupost s’aprovarà 
definitivament el proper 
dia 30 en el Plè Munici
pal.

I.F.P. premiat
L’Institut de Formació 
Professional “La 
Garrotxa” ha estat 
premiat amb el Premi 
Cirit que atorga la secre
taria de la Comissió 
Interdepartamental de 
Recerca i Innovació 
Tecnològica del Depar- 
ta-ment d’Ensenyament 
de la Generalitat de 
Catalunya. Aquest guar
dó es concedeix a trebalIs 
o a centres educatius. En 
aquest cas, l’IFP se l’ha 
premiat com a centre amb 
la quantitat de 100.000 
píes, i un diploma.



Viatgeteca El Patronat 
Municipal de Turisme i 
Activitats Econòmiques 
de l’Ajuntament d’Olot 
posarà properament en 
funcionament una 
viatgeteca, la primera a 
les comarques gironines 
i la segona de Catalunya. 
Aquest servei pretén do
nar informació sobre les 
possibilitats d’allotja- 
ment, transports, llocs 
d’interès... a qui vulgui 
viatjar sense contractar 
els serveis d’una agència 
de viatges. El turista 
interessat podrà consul
tar els horaris de trens, 
vaixells, avions i autocars 
en un servei de videotext. 
Aquesta oficina serà in
augurada el proper dia 15 
de febrer per Jordi Pujol.

Variant Nord d’Olot 
Per a aquest dissabte, 25 
de gener, és prevista a La 
Garrotxa la visita del 
Ministre d’Obres Públi
ques i Transports, Josep 
Borrell, que inaugurarà 
oficialment la Variant 
Nord d’Olot, que fa pocs 
dies que ha estat oberta al 
trànsit. Aquesta obra, que 
ha costat 630 milions de 
pessetes, desviarà el 
trànsit pesat del centre 
d’Olotil’adreçaràcap als 
tres polígons industrials 
que travessa,.

Conferència - col·loqui 
D’entre les activitats 
adreçades als associats 
del Fons d ’ Art Olot, per a 
demàdivendreshihapre- 
vista, a les 8 del vespre, a 
la sala d’actes, una confe
rència - col·loqui a càrrec 
de Joana Martí, cap de 
maquillatge, caracte
rització i perruqueria de 
TV3.

El Saló de Descans del Teatre es va omplir pel primer acte preelectoral d’Olot.

Roca comença a Olot la campanya electoral
El secretari general de Convergència, Miquel Roca, va obrir el foc preelectoral en vistes a 
les eleccions autonòmiques del 15 de març. El segon de CDC va marcar les directrius 
argumentáis de la campanya, i va encoratjar els ciutadans a participar en els comicis.
• Edgar Illas
El passat divendres dia 17, CiU i les Joventuts 
Nacionalistes de La Garrotxa organitzaren un acte de 
pre-campanya electoral sota el títol “Més poder per a 
Catalunya”, amb la participació del secretari general 
de CDC, Miquel Roca, i del cap de llista per Girona, 
Arcadi Calzada.
Calzada va reconèixer la tasca tan important de laJNC 
en la creado de la nacionalitat catalana. Comentà 
també que el moment de canvi que està vivint Catalunya, 
Europa, fa d’aquestes eleccions un esdeveniment 
important. Catalunya necessita un nou impuls, dinàmic, 
per augmentar el seu espai nacional.
Roca va partir de la diferència existent entre Catalunya 
i la resta de l’Estat perexplicar la necessitat d’aconseguir 
més poder polític i econòmic peraCatalunya. L’escenari 
de les necessitats està en l’agricultura, les 
comunicacions, les infraestructures, la sanitat, 
í ensenyament, etc. Perquè no volem més per tenir més, 
sinó per fer més, va dir el secretari general de CDC.

UA La Garrotxa sí que n’esteu, de bé..
R. E.

Davant d’un auditori format per unes cent cinquanta 
persones vinculades al seu partit, el secretari general 
de CDC va incloure en el seu discurs l’obligada 
referència als crítics (“penitents o “falsejadors de la 
realitat” en la versió Macias).
Miquel Roca no va ésser ni groller ni massa dur, ni tan 
sols els dedicà gaire temps, però fou claren el missatge: 
mentre ells es planyen, nosaltres anem per feina, va 
venir a dir. Per fer-se entenedor emprà dues metàfores: 
Es com aquell qui té el pare malalt, i en lloc de 

Parquímetres

Horari pagament
Dies feiners de 9 a 13 h. 
i de 16,30 a 20,30 h.

Catalunya és la màquina del tren d'Espanya i, per tant, 
en farem molt de tenir vagons amb aire condicionat si 
no subministrem electricitat a la locomotora. En aquest 
sentit, va criticar la política subsidiària de l’Estat i va 
insistir en la importància per a Catalunya d’agafar el 
tren de l’europeïtat, la qual cosa seria possible, segons 
Roca, només si Madrid deixa de prendre les decisions 
que corresponen a Barcelona. Roca va recomanar un 
exercici de reflexió i una lluita per part de cadascú 
contra la indiferència i el silenci. Algú potser dirà que 
el "Més poder per a Catalunya’ mostra ambició i 
insolidaritat; res d'això, es tracta només de reivindicar 
el que és nostre. Roca va concloure el seu discurs 
preelectoral en tres punts. Primer: L'Estat a Catalunya 
ha d’ésser la Generalitat, si bé la cooperació amb 
Madrid ha de continuar. Segon: S'han d’exigir més 
recursos econòmics per a Catalunya. I tercer: És indis
pensable preservar i respectar la cultura i la llengua 
catalanes, i la identitat nacional.
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preocuparse d’anar a buscar el metge es limita a 
queixar se sense actuar. I afegí: 0 com aquell qui 
sempre té un "si no fos’’. Sí, estic bé -diuen- si no fos 
perquè em fa mal això d’aquío això d’allà...
Roca va seguir el fil dels parlaments fets per Consellers 
de la Generalitat quan han vingut a Olot, en recordar 
que a La Garrotxa sí que n’esteu, de bé, en comparació 
amb altres zones del país. Vosaltres rai!, seria la 
resposta que a Barcelona donen a les queixes 
garrotxines, segons va comentar Roca.

iç Ajuntament cTOIot
Regidoría Seguretat Ciutadana 

- Policia Municipal •



El Suprem declara nul.les 
les multes deis parquímetres

El Tribunal Suprem ha dictaminat a favor d’un recurs que l’any 1985 va presentar un 
conductor madrileny per una multa de parquímetre. A rel d’aquesta sentència s’obre la 
incógnita respecte a si és o no legal que els empleats d’una empresa privada posin multes 
que posteriorment cobra l’Ajuntament, com succeeix a Olot.

• Redacció
En el text de la sentència del Tribunal Suprem es diu 
que les denuncies formulades pels agents de les zones 
d'estacionament de pagament al carrer no tenen més 
valor que les que pugui fer qualsevol particular,ja que 
els controladors no són considerats agents de l ’ autoritat. 
Aquest document, que pot canviar substancialment 
Tesquema de funcionament d’aquest tipus 
d’aparcaments, té el seu origen en una denúncia que un 
controlador de parq uímetre va fer el 5 de gener de 1985 
a Eduardo R. G., de professió advocat, a la plaça Villa

Els Ajuntaments estudien una sortida
Els Ajuntaments que, com el de Madrid, tenen el 
servei delegat a una concessionària, han passat el cas 
descrit als seus serveis jurídics. Si la sentència del 
Suprem impliqués la il·legalitat de Tactual sistema de 
denunciar les infraccions de parquímetre, es crearia 
una situació complicada en la qual es veuria immers 
també Olot. Tot i que un dels alcaldes afectats, 
Joaquim Nadal, de Girona, ha expressat públicament 
el convenciment que s’actua amb tota la legalitat, el 
cert és que tots els ajuntaments implicats temen les 
complicacions que l’esmentada sentència pot provo
car.
En el cas d’Olot, el regidor de Governació, Joan 
Corominola, pensa que a la llargaes podria replantejar 
el sistema de concessió, en cas que la sentència del 
Suprem acabés negant la validesa del funcionament 
en vigor. De totes maneres, ha puntualitzat 
Corominola, almenys en el cas d1 Olot s’ha de tenir en 
compte que el servei difícilment seria assumible pel 

de Madrid de la capital espanyola. El denunciat va 
recórrer davant l’Audiència Territorial de Madrid 
provocant que l’Ajuntament de la capital aportés com 
a defensa un decret pel qual el Consistori autoritzava 
una empresa a denunciar les infraccions. L’Audiència, 
però, va desestimar la versió de l’Ajuntament i el 1988 
va donar la raó a Eduardo R. G. La setmana passada, set 
anys després dels fets, el Suprem ho ha confirmat: els 
vigilants no són agents de l’autoritat, i per tant no 
poden posar multes.
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municipi. Una de les raons per la qual l’Ajuntament 
d’Olot va decidir-se a concedir la vigilància dels 
parquímetres a una empresa privada, fou la 
impossibilitat de ferel servei amb uns costos raonables. 
Si ho haguessin de fer els policies municipals, el servei 
ens costaria una quantitat que avui per avui no podem 
assumir, ha explicat el regidor. Com en la resta de 
ciutats afectades -un centenar arreu de l’Estat- 
l’Ajuntament s’empara en una sèrie de decrets 
municipals que cobreixen legalment la concessió de 
la vigilància i l’expedició de multes a una empresa 
privada. De moment, i a l’espera del que passi en 
l’àmbit jurídic, les infraccions als aparcaments 
controlats les continuaran denunciant els treballadors 
de l’empresa concessionària. Segons les dades 
corresponents al 1990, l’import de les multes 
originades als parquímetres d’Olot és, en molt, la 
partida que suposa més ingressos municipals en 
concepte de multes.

Hotel de luxe a Besalú
El propietari de la finca 
Santa Maria, de Besalú, 
presentarà d’aquí a dos 
mesos un projecte per re
habilitar aquesta finca en 
un hotel de luxe, que se
ria gestionat per la cade
na hotelera Husa. Abans 
de construir T hotel es 
faran unes excavacions 
per comprovar si hi ha 
restes arqueològiques. La 
localització de Thotel en 
aquesta finca permetria 
l’obertura al públic de la 
col·legiata romànica de 
Santa Maria i de les zones 
ajardinades de l’entom, 
que tenen un gran interès 
per al poble.

Francesos a Sant Joan 
Uns cinquanta estudiants 
d’entre 10 i 13 anys de la 
població occitana de 
Ydes, agermanada amb 
Sant Joan les Fonts, han 
visitat durant quatre dies 
la nostra comarca. Els 
estudiants s’han allotjat a 
1 ’Escola Llar d’Olot i han 
visitat Sant Joan, Olot i 
l’anella olímpica de Bar
celona. L’Alcalde, 
Xavier Sala, ha declarat 
que s’ha d’intentar 
promoure aquest tipus de 
contactes entre les dues 
poblacions agermanades.

“El Soroll de les Fonts” 
Aquest dissabte, 25 de 
gener, es presentarà el 
número 6 de la revista de 
Sant Joan les Fonts “El 
Soroll de les Fonts”. Els 
actes tindran lloc al Cen
tre Sòcio - Cultural 
Santjoanenc a partir de 
les 10 del vespre, i hi ha 
prevista una actuació de 
la coral “Aiguaneix”, 
piscolabis i ball a càrrec 
d’un conjunt santjoanenc. 
L’assistència és oberta a 
tothom.



PER LA CANDELERA...
Ciris, espelmes i candeles a

FUNERARIA BESORA
Om, 3

Tels. 26 10 75-2607 85
26 09 05 i 26 09 19
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LA FAMILIA

OLIVERAS ■ SACREST

davant la impossibilitat de fer-ho 
personalment, agraeixen les mostres

de condol rebudes per la mort de

LLUÍS OLIVERAS

i COROMINA
(A.C.S.)

Funerària Besora. Tel. 26 07 85

PREGUEU A DÉU EN CARITAT

PER L’ANIMA D’

- - - - - - ESTEVE MASMITJÀ
IPLANA

Advocat

QUE MORÍ CRISTIANAMENT 

EL PASSAT DIA 19
A L'EDAT DE 32 ANYS

A. C. S.

Els seus resignats: pares Nicolau i M.- del Tura; oncles Josep i Pere 
Masmitjà, Pere i Dolors Plana, Dolors Collelldemont, Lluïsa Serrat, 
Simó Anglada i Marina Delós (vídua d’Esteve Plana); cosins, 
parents tots i el despatx d’advocats “ARREY - CAPDEVILA”, en 
notificar-vos tan trista pèrdua us preguen que el tingueu present en 
les oracions i agraeixen les mostres de condol rebudes.

OLOT, gener de 1992
Funerària Besora. Tel. 26 07 85

Aspecte de la festa de Sant Antoni de íany passat.

Festa de Sant Antoni Abat
Els Cavallistes de La Garrotxa i Cavallistes d’Olot i Comarca han 
preparat la celebració de la diada de Sant Antoni Abat per a aquest 
diumenge dia 26. A les 10 del matí hi haurà la concentració i esmorzar 
als terrenys de Cantiga estació, a les 11 començarà la desfilada, que 
passarà per l’Avgda. Santa Coloma, el Passeig de Barcelona, carrer 
Vilanova, Ronda Fluvià, carrer Serra Ginesta i Carrer Major. Després 
passaran per davant de l’església de Sant Esteve, on es farà la 
benedicció dels animals, seguidament es donaran tres voltes al Firal 
i continuaran pel carrer Josep Ayats, Nonet Escubós i tornaran a 
l’estació passant altra vegada per l’Avgda. Santa Coloma. Tot seguit 
es farà un dinar en un restaurant de La Cot al qual pot assistir tothom 
qui vulgui, i en el qual hi ha prevista la presència de les penyes i 
entitats cavallistes, tant de La Garrotxa com d’altres comarques de 
Catalunya. Divendres passat les dues penyes van fer la presentació de 
la nova edició de la Festa de Sant Antoni. Els organitzadors van 
manifestar que estan molt contents que es pugui preparar aquesta 
festa d'una manera conjunta.

Presentació de les jornades, dilluns passat.

Gastronomia del cargol
El restaurant Can Llonga, d’Hostalets d’en Bas, inaugurarà demà 
divendres les primeres Jornades Gastronòmiques del Cargol a La 
Garrotxa, que duraran fins el 7 de febrer. En l’acte de presentació es 
podrà escoltar una xerrada de Jaume Fàbrega, redactor de “La 
Vanguardia” i “L’Observador”, sobre els cargols. Aquestes jornades 
consistiran a oferir als clients un menú - degustació a base de diferents 
plats preparats amb cargols. Segons van explicar els propietaris de 
Can Llonga, la tradició del cargol en aquestes contrades ve de molt 
antic i és molt relacionada amb festes col·lectives i populars. Per 
començar han triat el cargol, ja que els mesos de gener i febrer és quan 
és més gustós. Tot i que el cargol en si té molt poc gust, és capaç de 
retenir el sabor que l’acompanya. Els plats escollits perales jornades 
han estat el fons de carxofa amb cargols gratinats, cargols a la llauna 
amb tomàquet, cargols amb llobregant, cargols amb perdiu i olives i 
cargols a l’adoba a l’estil de La Garrotxa.
En l’acte de presentació a la premsa, celebrat dilluns, l’Alcalde de la 
Vall d’en Bas, Daniel Bosch, va declarar que aquest tipus d’activitats 
convenen a la Vall per tal d’atraure el tipus de turisme que realment 
interessa. Els propietaris del restaurant van manifestar queja pensen 
en unes segones i unes terceres jornades pertal que puguem redescobrir 
diferents plats de la nostra gastronomia.



Interior de V església vella, escenari del projecte.Comerciants Dissabte 
passat es va crear 
oficialment l’Associació 
de Comerciants de Sant 
Joan les Fonts, l’objectiu 
de la qual serà vetllar pels 
interessos dels botiguers 
locals.
En el darrer Ple munici
pal, l’equip de govem va 
animar els comerciants a 
agrupar-se per fer front 
als problemes comuns. 
Una de les primeres 
accions a emprendre serà 
l’estudi sobre l’impacte 
de la nova superfície co
mercial que es construirà 
a Olot. Aquest dissabte 
s’escolliran els càrrecs de 
l’Associació.

Francesc Vicenç Ini
ciativa per Catalunya(IC) 
ha organitzat un acte per 
a aquest divendres, a dos 
quarts de 10 del vespre, 
al Saló de Descans del 
Teatre Principal.
Hi participarà Francesc 
Vicenç, candidat 
d’Iniciativa per 
Catalunya ales eleccions 
autonòmiques per la 
circumscripció de 
Girona.

La manca d’allotjament impedeix el 
projecte “L’Església” de Castellfollit

La inexistència de suficients llocs per allotjar els estudiants que haurien participat en el 
projecte, ha impedit posar en pràctica “L’Església, espai de creació artística” que havia 
preparat la Universitat de Barcelona.

• Redacció
Segons una carta tramesa a aquesta redacció, signada 
pel catedràtic Alex Nogué, autor de l’esmentat projecte, 
les dificultats sorgides darrerament, especialment les 
referides a solventar deforma satisfactòria l'allotjament 
per als estudiants que hi havien de participar, ha 
impedit que “L’Església, espai de creació artística” es 
tiri endavant.
El projecte consistia en la utilització de 1 ’església vella 
de Castellfollit -recentment restaurada- per fer-hi una 
experiència inèdita a Catalunya: utilitzar l’espai de

l'església per desenvolupar-hi creacions artístiques 
d’estudiants dels darrers cursos i post-graduats de 
Belles Arts, tant estatals com estrangers. Aquests 
s’haurien allotjat aCastellfol lito rodalies. L’experiència 
hauria durat tres anys, en grups d’aproximadament un 
mes. El procés creatiu s’hauria enregistrat en vídeo i 
s’hauria dipositat al Museu Comarcal de la Garrotxa. 
En el projecte hi havia implicats la Universitat de 
Barcelona, l’Ajuntament de Castellfollit i el 
Departament de Cultura de la Generalitat.

Òmnium Cultural lamenta 
el canvi de plans de Porcel

Òmnium Cultural d’Olot haexpressat el seu malestar 

per l’anul.lació de l’acte amb Baltasar Porcel que 
s’havia anunciat per al passat dilluns dia 20. Porcel, 
escriptor del mes de gener, va excusar la seva 
assistència al .legant compromisos ineludibles, segons 
ha explicat el president d’Òmnium, Domènec Moli. 

El responsable de l’esmentada entitat sospita que

Porcel va canviar de plans davant una opció de més 
prestigi.
Com que no han rebut cap mena d'explicació 
satisfactòria per parí de la Institució de les Lletres 
Catalanes -organitzadora de “L’escriptor del mes”- 
Òmnium d’Olot es replantejarà convidar cadascun 
dels escriptors distingits amb aquesta denominació.

interlovi
PORCELANOSA

VENIS inte-Havi
DISTRIBUÏDOR OFICIAL
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UJ

u

- Solucionem els problemes de la seva cuina i bany.
- Mobles fets a mida.
- Es fan projectes sense compromís (INTERIORISME).

DISTRIBUÏDOR OFICIAL

- Mobles de bany GAMMA DIOR
Sanitaris VILLEROY BOCH

- Accessoris bany POM D’OR
- Banyeres d'Hidromassatge
- Mampares - Aixetes - Gres i rajoles

OLOT - Ctra. les Tries, 44 - Tel i Fax. 26 81 73 Obert dissabtes matí
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Ateneu Pilar Farrés, 
professora de l’Institut 
Montsacopa, será la pri
mera persona a participar 
en un cicle de sessions 
amb diapositives sobre 
viatges d ’ interès especial 
que ha organitzat el club 
de debat Ateneu.
L’acte tindrà lloc 
dimecres que ve, dia 29, a 
les 10 de la nit. En aquesta 
ocasió el viatge fou a 
Xina.
Les següents sessions es 
dedicaran al Japó i a la 
volta al Món.

El futur del Teatre
El proper dimecres dia 
29 tindrà lloc al Saló de 
Descans del Teatre Prin
cipal un debat titulat “El 
Teatre: encara hi som a 
temps?”, organitzat per 
Amics d'Olot.
Hi participaran Pere 
Macias, Pere Serrat, Josep 
Maria Birulés, Llorenç 
Planella, Xavier Bulbena, 
Dino Ibànez, Xavier Ca
nosa i Xavier Rusca- 
lleda.

Concert de rock 
Aquest dissabte dia 25, a 
les 10 del vespre, el 
Pavelló d’Esports d’Olot 
serà l’escenari d’un 
concert de rock organitzat 
pels estudiants de laciutat 
amb motiu de la festa de 
Sant Tomàs d’Aquino. 
Hi actuaran “Steve and 
the Holligans”, “Ja t’ho 
diré”, “Not Tallis” i 
“Stops”.

La mainada, sense classes, gaudien de la nevada ahir al matí.

La nevada provoca problemes 
a la comarca

A partir de les 9 del vespre de dimarts, va començar a 
nevar intensament en algunes zones de La Garrotxa. 
A partir de mitjanit la neu va presentar-se a Olot on, 
a les 8 del matí de dimecres, es comptabilitzaven deu 
litres, cosa que representava 7 cms. de gruix, segons 
informa el nostre meteoròleg Ramon Sacrest. En 
d’altres indrets de la comarca els gruixos eren 
sensiblement superiors: A la Cot hi havia 20 cms., i a

I—I—I 
rl
14

La neu
Joan Barril

Quan arriba la neu les converses es fan més fluixes i 
els catalans ens mirem al mirall i ens creiem suïssos. 
La neu disfressa tots els paisatges de núvia de carna
val. Sota la neu no es veuen les fronteres i a les 
carreteres de muntanya els creixen a les voreres unes 
estranyes perxes que fan de cada cotxe una mena de 
submarí polar. Quan la neu no hi és els holeters es 
planyen. Quant a les muntanyes, són més vídues que 
núvies. Però quan la neu arriba a la ciutat de seguida 
fa nosa i al cap de pocs dies es converteix en un 
fanguet gris i llefiscós que s’arrapa als turmells dels 
ciutadans per llençar-los a terra.
Entre la neu i l’home de muntanya existeix un pacte 
antic semblant al que tenim amb el mar. Hi ha una línia 
invisible que el mar no traspassa i una altra que la neu 
no hauria de traspassar. Però a vegades ho fa i aleshores 
la neu es converteix en notícia de diari, en alegria 

la Vall d’en Bas, 17. Els centres d’ensenyament públics 
ahir dimecres van tancar les portes. A les vies de 
comunicació amb el Ripollès i Osona era necessari 
utilitzar cadenes, mentre que per les carreteres del pla 
i els carrers de dins els pobles es podia circular, però 
amb precaució. AI ’hora de tancar la present edició les 
prediccions meteorològiques anunciaven més nevades 
per al dijous, divendres i dissabte.

infantil, en problemes de les brigades municipals i en 
sobtades vocacions esquiadores. L’Home ha volgut 
domesticar la neu lligant-la amb cables d’acer i 
estranys ascensors de cadireta. La neu sempre s’entén 
com el marc on lluir l’últim model d’anorak o la 
vermellor cutània d’un bronze improvisat. I quan 
aquesta neu ens arriba a domicili creixen nous vilatans, 
blancs i boteruts, que els nens engendren amb uns 
quants grapats de neu i una pastanaga. Aquests ninots 
han nascut de la frustració dels esquís i van fonent-se 
com mòmies d’il.lusió sobre els jardins glaçats.
La neu a Olot converteix els ocres i els verds de 
Vayredaen les escenes hivernals de Brueghel. Damunt 
les primeres hores de la neu sembla com si tothom fos 
al seu lloc per composar un paisatge efímer. I la gent 
parla del temps i tothom està d’acord i no hi ha 
disputes, ni sorolls, i el dijous sembla diumenge.

FONT
Tel. 26 95 64c/. Sant Rafel, 52

HI TROBARÀS EL MATERIAL 
APROPIAT AL TEU NIVELL D'ESQUÍ
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La Rosa Dels Vents

EL PONT D'OIX
empre he cregut que la gent 
d’Oix és pacient de mena 
perqué d’aquell poblet se 
n’han fet mofes i explicat 
moltes facècies, que han sabut 
suPortar imPertort)a^es- De 
petit, ja sentia a dir que al 

poble hi havia més hostals que cases, una dita 
queen lamevamentalitat d’adolescent sempre 
m’havia semblat molt exagerada perquè, 
només de veure el carrer principal tan llarg i 
amb cases a cada costat, l’acudit quedava 
desacreditat i, a més, sentia un afecte imper
sonal per aquell vilatge tan apacible. Al cap 
i a la fi era el poble de la meva besàvia, Maria 
Engràcia, que era de can Rovira. Això sense 
comptar les dues placeles i els passadissos 
que hi donen, i l’altre grup de casetes que 
s’enfilen a la solana. No, no era pas veritat, 
allò dels hostals i de les cases.
Una de les bromes que es fa al poble és dir- 
los que fan pont allà on no passa aigua, en 
referir-se al pont medieval, aixecat sobre la 
riera, d’una sola arcada, bellíssima, acabat de 
restaurar fa poc. Hom s’admira de com 
s’aguanten aquestes obres, de tants i tants 
anys, en un país en què no hem pas brillat pel 
manteniment de les nostres coses per raons 
que ara no s’escau pas de retreure.
El pont d’Oix és tan vell com la llegenda que 
explica que l'edificà el senyor de Talaixà 
perquè abans de bastir-lo, una nit que havien 
revingut les aigües, no pogué traspassar la 
riera per anar a satisfer la seva luxúria.
Llegenda i bromes a part, el pont s’aixecà on 
calia. Era el pas que conduïa al camí ral en el 
seu últim tram, és a dir, des del coll de 
Camporiol al poble. Els veïns dels verals 
d'Escales, Talaixà, Monars, Santa Bàrbara... 
tots hi anaven a passar. Quan la riera anava 
baixa podien passar per un gual prop de can 
Xicot, on ara hi ha el pont modem del Pas del 
Pi, anaven cap a can Po, el Pla d’en Pei, 
travessaven les planes del Castell i ja eren al 
camí ral. Els d’Oix també hi acudien. Si la 
riera anava moll petita tenien un fàcil gual 
davant del poble mateix on feia cap un camí 
carreter, derivat del camí ral, que en haver 
passat la riera continuava per entremig dels 
camps d’en Met i d’en Llorenç, el barber, fins 
a la paret de can Rovira, la primera casa 
d’Oix. En el cas d’un aiguat desfermat, com

Ramon Llongarriv i Monsalvatge

El pont d’Oix és tan vell com la 
llegenda que explica que 

l’edificà el senyor de Talaixà 
perquè abans de bastir-lo, una 

nit que havien revingut les 
aigües, no pogué traspassar la 
riera per anar a satisfer la seva 

luxúria.

el de l’any 1940, aleshores malament, més 
val quedar-se a casa.
L’any 1922 es va obrir la carretera de 
Castellfollit a Oix, les obres de la qual van 
acabar-se l’any 28, amb deu quilòmetres de 
recorregut, molt costeros, i un cost total de 
266.125 pessetes. Aleshores es construí el 
passallís sobre la riera i el vell pont quedà 
oblidat. En començar les obres, el meu pare 
(q.e.p.r.) i l’Alcalde constitucional d’Oix van 
firmar un pacte pel qual es cedien a la 
Mancomunitat de Catalunya els terrenys erms 
afectats, es concretava 1 ’avaluació dels cultius 
que es perdessin, i s’assegurava la 
reconstrucció de les parets que es fessin 
malbé de l’hort de can Rovira deixant-hi els 
forats de desguàs, i s’hi afirmava el dret 
d' aprofitar les aigües del carrer. El document, 
però, res no diu de si es tractava de l'aigua de 
la pluja o bé d’aigua que la gent acostumés a 
tirar al pas de la porta i que, gràcies al pendent 
del carrer, arribés a la casa, on es podia 
aprofitar per regar l’hort. Un costum o uns 
drets antanyassos d’un autèntic poble de 
muntanya.
Amb la flamant carretera, la gent de Beget els 
dilluns anava a Oix per agafar el cotxe d’en 
Tenes de Castellfollit i anar a mercat a Olot. 
A la tarda, en tomar, s’anava a beure a cal 
Ros, a can Cristina o a can Maià, segons 
s’esqueia, i aquest costum era ocasió perquè 
els d’Oix toquessin el botet als de Beget i així 
tomar-los les brómeles com aquell qui no fa 
res.
-Què, gent de Beget, per on passarem, avui, 
per Pera o Mestrecà...?
La resposta tothom se la sabia com un ritual 
inevitable:
-Potser per Pera, que el camí no és tan dret. 
Ara, si de cas passem per Mestrecà la costa 
del Pairé no ens deixa bleixar, després als 
rostos de la Rabassa anem beu aplàusit.
Abans d’emprendre un o altre dels camins, el 
got de vi s’hi posava molt bé.
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Africans a Olot (i II)
Cinc africans de raça negra van exposat la setmana passada a Doble 7 alguns dels aspectes 
de la seva vida a Olot i les raons per les quals han escollit aquesta ciutat per viure-hi. En 
aquest sentit, els cinc joves van exposar que el seu problema fonamental és l’habitatge. A 
part d’això, segons ells, les relacions amb els veïns són immillorables. A més, van destacar 
l’esforç que fan l’Administració municipal, Caritas, i professionals de la medicina i de 
l’ensenyament, per a la seva integració. L’únic motiu pel qual han escollit Olot, segons ells, 
és que ens hi hem trobat millor que en altres zones de Catalunya.

DOBLE
16

■ Xavier Valeri

Les imatges de la il·lusió
El jove de raça negra mirava petrificat la imatge 
exposada en un gros cartell, penjat a l’aparador d’una 
agència de viatges. En una meitat del pòster s’hi 
mostrava un paisatge de la sabana africana, amb unes 
girafes que corrien. La imatge contrastava amb la de 
l’altra meitat, on es mostrava un exuberant complex 
hoteler, voltat de palmeres i flors. Una noia rossa amb 
un minúscul bikini separava les imatges dels dos 
paisatges. A la part superior del cartell hi havia un jet 
de passatgers i unes lletres que convidaven a visitar un 
país africà.
El noi no es reconeixia en aquella imatge fantàstica. 
Sens dubte era una il·lustració semblant a les que, quan 
era al seu país, l’havien motivat a venir a Europa en 
busca d’una suposada qualitat de vida de tots els 
habitants del vell continent, la qual se li havia matxucat 
infinitat de vegades a la televisió, al cinema, en revistes 
gràfiques, etc.
Una vegada aquí, el noi va comprovar que les imatges 
l’havien enganyat i que ni tan sols no trobava un vell 
habitatge per a la seva família. El jove va continuar el 
seu camícapal domicili del propietari d'un pis atrotinat, 
que s’estimava més tenir-lo buit abans que llogar-lo a 
una família de centro-africans...
Aquesta utòpica situació podriahavertingut lloc davant 
de qualsevol agència de viatges de la nostra ciutat, i el 
protagonista hauria pogut ésser qualsevol dels africans 
que viuen a Olot.

Conèixer la realitat
Per conèixer la realitat dels veïns centro-africans ens 

vam posaren contacte amb cinc d’ells -quatre ciutadans 
de Senegàmbia i un de la República de Mali-. Van 
explicar que la realitat de la vida a Europa, almenys per 
a ells, no és la que s’havien format al seu país i que els 
va empènyer fins a les nostres contrades. Val 3 dir que 
els cinc enquestats van coincidir que un dels llocs de 
Catalunya on la gent els ha tractat i els tracta més bé, 
és Olot. En aquest sentit, cal especificar que alguns 
dels enquestats fa uns nou anys que són al Principat, 
que han recorregut en busca de feina, i han viscut 
temporades llargues en diverses ciutats catalanes.
En aquest sentit, els cinc africans van abonar les 
paraules de l'Alcalde d’Olot, Pere Macias, que va 
declarar que la societat olotina és prou madura perquè 
no existeixin casos de racisme. Els cinc centro-africans 
van assegurar no haver-se trobat mai en cap situació de 
racisme a Olot. Tanmateix, van remarcar que en altres 
llocs del Principat sí que s’hi havien trobat. Aquestes 
actituds, ells mateixos les van mig justificar pel recel 
natural que provoquen els estrangers. Els cinc nois van 
remarcar que es troben bé a Olot. La gent beu, parla i 
comparteix hores de lleure amb nosaltres als bars, va 
dir un d’ells. Quant als empresaris, els centro-africans 
van coincidir que, generalment, es porten bé amb ells.

Habitatge
En aquest sentit un d’ells va explicar: Tot va bé a Olot: 
els metges són bons, l’Ajuntament és bo, la gent és 
bona, però no sé per què, no s’hi troba habitatge i molts 
dels nostres, tot i tenir feina aquí, han de marxar perquè 
no poden llogar cap pis. El noi va exposar que el que 
s’ha dit, que molts d’el Is lloguen un pis per instal.lar- 
hi més d’una família, no és cert. Segons el noi, només

Els immigrants de raça negra 
asseguren que a Olot no hi ha 

racisme.



Un dels enquestats ens mostra el permís de conduir.

es tracta d’una excusa dels propietaris. Va explicar: 
Nosaltres el que volem és un pis per a una sola família, 
com tothom. El centro-africà va remarcar que si algun 
cas s’ha donat ha estat, únicament, per compartir 
l’habitatge temporalment amb un familiar, mentre se’n 
busca. El noi de color va exposar que molts dels seus 
són casats i tenen fills. Sobre els fills, va manifestar que 
les escoles no són cap problema per als petits africans, 
ja que no hi ha racisme entre la mainada, i menys entre 
el professorat.
Quant als preus de lloguer dels pisos a la ciutat, els nois 
els van qualificar de normals. Tots cinc van coincidir 
a declarar que en altres llocs de Catalunya els és molt 
més senzill trobar habitatge.

Documentació
Els centro-africans van exposar que és fals que molts 
d’ells condueixin vehicles sense camet de conduir ni 
assegurança, i van mostrar la seva documentació. Un 
d’ells, fins i tot, va ensenyar un permís de caça. Van 
explicarque la majoria es porten el permís de conducció 
del seu país i després fan un traspàs burocràtic que els 
permet d’accedir a un camet de conduir de l’Estat 
espanyol. Quant a l’assegurança, van exposar que no 
es poden vendre vehicles sense ella i que tots en tenen. 
Els cinc nois van agrair, també, l’esforç que ha fet 
l’Ajuntament a través de Càritas per ajudar-los a fer la 
tramitació burocràtica per tal d’accedir al permís de 
residència.

Integració lingüística
Els cinc nois de raça negra van afirmar: Ens agradaria 
que la gent ens parlés en català., i que llegeixen, 
escriuen i parlen amb dificultat el català. Els nois van 
precisar que els és difícil la pronunciació en català a 
causa de la diferència dels trets fonètics del nostre 

idioma amb les seves llengües originàries. En aquest 
sentit, afirmaren que els més senzill el castellà. Els 
africans, també, van manifestar ésser conscients del fet 
diferencial català i de les seves causes històriques. 
Per la seva banda, la responsable dels cursos de llengua 
a africans de l’Escola d’Adults d’Olot, va explicar que 
assisteixen en aquesta escola uns divuit africans de 
raça negra, els quals, segons ella, són molt constants. 
La professora va exposar que la major part dels seus 
alumnes estudien el castellà, però no defugen el català. 
Els seus alumnes, generalment, solen ésser africans 
que porten poc temps a Catalunya.

Dos dels nostres interlocutors
Ens va dir que es diu Tamboura Boubacher i que és de 
la República de Mali, Tamboura té 32 anys, nou dels 
quals els ha viscut a Catalunya, els tres últims a Olot. 
Boubacher parla en mandinga, el soninke, el fui.la, el 
francès i el castellà. Quant al català, va assegurar que 
aviat el parlarà correctament. Tamboura va exposar 
que amb els tres idiomes africans pot entendre’s amb 
qualsevol centro-africà, independentment de la seva 
nacionalitat.
El noi va explicar que llegeix en català i l’entén 
perfectament. En aquest aspecte va assegurar que és 
lector habitual del Diari de Girona, ja que li interessa 
estar informat sobre el que passa a les comarques 
gironines. Tamboura va exposar que és musulmà 
practicant i que la seva religió l’ha ajudat molt al llarg 
de la seva vida.
El país de Tamboura té una població d’uns sis milions 
i mig d ’habitants, la major part dels quals són sudanesos, 
amb minories àrabs i berebers. L’economia és basada 
en l’agncullura, que possibilita l’exportació de cotó i 
caóauets. En les zones d’estepa és difosa la ramaderia 
ovina, caprina i bovina, la qual alimenta un important 
comerç de ramaderia i pells. La pesca al riu Níger fa 
que hi hagi una important activitat en conserves de 
peix. El país compta amb notables jaciments de sal. Les 
indústries hi són escasses, i les comunicacions terres
tres són inadequades.
Mohamed Samuza va explicar que té 30 anys i que és 
de Senegàmbia, parla l’anglès, el castellà, el català, el 
soninke, el mandinga i el fui.la. Mohamed va dir que 
parla l’anglès perquè el seu país és una antiga colònia 
britànica, així com Tamboura parla francès perquè 
Mali havia estat una colònia francesa. Samuza, també, 
es va declarar musulmà practicant.

Els africans d’Olot es queixen 
principalment de ï habitatge.
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"Una rossa molt dubtosa"
• Paco Vilallonga
Que un veterà cineasta com Blake Edwards continuï 
en actiu i amb una producció regular de pel·lícules, 
no deixa d’ésser una excepció en el Hollywood 
actual. Els creadors estan marginats i cada vegada és 
més habitual trobar-se amb films que tenen un bon 
repartiment però que han estat orquestrats per 
perfectes desconeguts. I a tot això, genis com Billy 
Wilder, Elia Kazan i altres no poden realitzar els seus 
projectes per manca de suport dels estudis. També 
David Lean va morir sense adaptar la novel·la de 
Conrad, “Nostromo”, per les constants traves que li 
posaven els productors.
Blake Edwards ha tingut més sort que molts dels 
seus camarades. Potser perquè el seu gènere de 
sempre, la comèdia, no necessita grans pressupostos, 
i perquè l’èxit dels seus films sempre l’ha acompanyat. 
Però tot i ésser un director prolífic, molts enyorem la 
seva època daurada en què va imposar un estil propi 
en la comèdia i va deixar anar un reguitzell d’obres 
mestres encapçalades per “Desayuno con diaman
tes” i “El guateque”.
Els temps han canviat. Influït per les tendències 
actuals del cinema o bé fent palesa una certa manca 
d’idees, el cert és que els seus films actuals han 
perdut enginy i brillantor. Però enmig de la idiotesa 
de la gran majoria de comèdies nord-americanes 
actuals, els films d’Edwards semblen molt més 
vistosos, i els agraïm més que mai. La seva última 
producció no és una excepció.

" En la cama con Madonna"
És curiós que arribi al cinema olotí l’últim film 

interpretat per la cantant i actriu Madonna, quan ja fa 
uns mesos que es pot trobar als videoclubs. Film - 
escàndol primer quan va ésser presentat a Cannes el 
maig, i espectacular fracàs comercial després, “En la 
cama con Madonna” és un recull d’anècdotes, con
verses privades, excentricitats i altres escenes 
extravagants de la vida de la “star” en el seu àmbit 
més privat. Costner, Banderas, Beatty, Almodóvar i 
altres amics de la cantant desfilen per la pantalla. 
Però tot plegat es rebel. la com una successió d ’ imatges 
sense ordre ni concert, absolutament insuportables 
durant les més de dues hores de pel·lícula si un no és 
un admirador recalcitrant i incorregible de la reina de 
la funció, llegeixi’s Madonna.

CARTELLERA

"Tierra amarilla"
• Ramon Girona

“A la Xina, l’oest és muntanyós, i l’estpla; íoest és 
ric i rest és pobre. La història de la Xina és plena 
d'exemples de moviments revolucionaris que es 
desplacen de l'oest a ï est. D'acord amb aquest 
esperit, nosaltres, els llicenciats recentment per 
LAcadèmia de Cinematografia de Beijing, escollim 
aquesta terra groga, pobra, estèril i, per tant, plena 
de possibilitats, per començar les nostres carreres 
cinematogràfiques.” La terra a la qual es refereix 
Chen Kaige, protagonista juntament amb Zhan 
Yimou (autor de Sorgo rojo i Ju Dou) de Tactual 
renovació del cinema xinès, és la que s’estén pels 
marges del riu Groc. A aquesta regió, creuada per 
aquest riu de ressons poètics i espirituals per als 
xinesos, arriba, l’estiu del 1939, un soldat del 8è. 
Exèrcit Comunistaamb la intenció de recollir cançons 
folklòriques. El seu objectiu és doble: primerament 
entendre, des de 1 ’òptica del PC, la cultura dels seus 
components per poder penetrar-hi i, després, trans
formar-la. El soldat s’instal·la a casa d’una de les 
famílies més pobres del llogarret i, progressivament, 
se’ls fa seus. La seva relació amb Cuiqiao, la filla, 
però, es veu bruscament interrompuda quan ella és 
obligada a casar-se amb un home que no estima...

Tierra amarilla es manté allunyada tant dels 
dogmatismes del PC com de l’escapisme romàntic 
que caracteritza bona part de la cinematografia xinesa; 
amb Tierra amarilla, Chen Kaige s’apropa al 
llenguatge popular del camp xinès, a la seva 
simplicitat, i certifica les paraules que obrien aquesta 
ressenya: és possible parlar amb veu nova si hom 
retorna, honestament, a les arrels.
Director: Chen Kaige. Guió: Zhang Ziliang i Chen 
Kaige. Producció: Estudis Guangxi. Fotografia: 
Zhang Yimou. Música: Zhao Jiping. Intèrprets: 
Xue Bai, Wang Xueyin, Tan Tuo, Liu Qiang. La 
Xina, 1984. Duració: 94 minuts.

FILMOTECA
Cinema COLON “rrr -5. 
Jungfrukallan / El manantial de 
la doncella (1959)Dr. Ingmar 
Bergman. Amb Max Von Sydow - 
Birgitta Valhberg
Dimarts 28 ales 22.10 h.

CINE-CLUB
Cinema COLON
Tierra Amarilla (1984) Dr. Chen 
Kaige. Amb Xue Bai - Wang 
Xueyin.
Divendres 24 a les 22,30 h.

CINEMA
Cinema COLON emm 
Una rubia muy dubtosa (versió 
catalana)
Dissabte ales 18 h cont.
Diumenge 16 h. cont.
Cinema GRIDÓ
En la cama con Madona 
Dissabte ales 18hcont. 
Diumenge 16 h. cont.
Cinema NÚRIA ■
Texasville
Divendres, Dissabte a partir de les 
18 h. Diumenge a les 16 h

CINEMA - TV
TV-3
Sabrina (1954) Dr. Willy Wilder. 
Amb Humphery Bogart - Audrey 
Hepbum.
Dissabte 25 a les 21,10 h.
La gàbia de les boges (1978) Dr.
Edouard Molinaro. Amb Michel 
Serrault-Ugo Tognazzi.
Dimecres 29 a les 21,10 h.
CANAL 33 ■d·m·h 
Històries de terror (1962) Dr. 
RogerCorman. Amb VincentPrice 
- Maggie Pirtur.
Dijous 23 a les 22,30 h.
TVE-1^
El Gran Jake (1971) Dr. George 
Sherman. Amb John Wayne - 
Maureen O'Hara.
Dissabte 25 a les 16,00 h.
Anzac, la guerra de las 
antípodas (1985) Dr. John Dixon- 
Pino Amenta i George Miller. Amb 
Paul Hogas - Andrew Clarke. 
Dissabte 25 a les 22,05 h.
Un sabio en las nubes (1961) Dr. 
Robert Stevenson. Amb Fred 
Macmurray-Nancy Olson.
Diumenge 26 a les 16,00 h.
TV-2.
Mcvicar, el enemigo publico nú
mero 1 (1980) Dr. Tom Clegg. 
Amb Roger Daltrey - Adam Faith. 
Dijous 23 ales22,15 h.
Ninotchka (1939) Dr. Ernst 
Lubitsch. Amb Greta Garbo - 
Melvyn Douglas.
Diumenge 26 ales 15,35 h.
El volar es para los pájaros (1970) 
Dr. Robert Altman. Amb Bud Cort 
- Sally Kellerman.
Diumenge 26 a les 23,50 h.



EXPOSICIONS

4 Cantons.
Col·lectiva fins a finals 
de gener.

Art -16.
Brotat, dibuixos.

Vayreda ■ Collell 
Col·lectiva fins 1’1 de 
febrer.

Fons d’Art Olot
Zamora Muñoz. Olis.

Avui dijous, a la Roda 
Musical actuarà 
Caledònia Blues ans 
Rithm, especialitzat en 
rithm’s & blues.
El concert començarà a 
les 22 h. ala sala de festes 
Maxim’s.

Homenatge a en
Peret “Blanc" de Beget 
al Tradicionàrius
• J. Garcia i R. Sargatal
Peret Sala, més conegut com en Blanc de Beget, serà 
homenatjat el proper divendres dia 7 de febrer. 
L’homenatge al popular músic de l’Alta Garrotxa 
tindrà lloc al Centre Cívic Artesà, del barceloní barri 
de Gràcia. En Blanc serà homenatjat en la Festa del 
Violí que reunirà el grup olotí EL TIL.LER, Jaume 
Amella, ELS SOLISTES DE LA COSTA, EL TER
CER TRESET, Joan Miquel Paraire, Francesc Marimon 
i Artur Blasco.
L’homenatge a Pere Blanc s’emmarca en la cinquena 
edició del cicle de música i cançó tradicional 
TRADICIONÀRIUS. Seran més de quarantaels grups 

que participaran en l’edició d’enguany, que es va 
iniciar el passat divendres dia 17 de gener i que es 
perllongarà fins el divendres 10 d’abril, durant tretze 
divendres.
Entre les activitats paral·leles programades peraaquesta 
cinquena edició cal destacar les trobades sobre balls 
vuitcentistes i l'obra del compositorde Peralada, JOSEP 
SERRA I BON AL (pare de Joaquim Serra). El seminari 
de danses, concert per a infants, debats, col·loquis, 
concerts, així com lacreacióde l’Orquestra Simfònica 
de la Canya, una gran formació que agrupa la major

En Blanc de Beget. 

part dels músics de grups vinculats al 
TRADICIONÀRIUS.

Aplecs de sardana
Des de fa uns mesos, l’Agrupament d’Aplecs de 
Sardanes de les comarques gironines està treballant en 
la preparació dels més dels trenta Aplecs de Sardana 
que se celebraran enguany a les comarques gironines. 
Pel que fa a la comarca de La Garrotxa, com cada any 
se celebraran aplecs a Olot (dia 12 de juliol), Besalú (5 
d'abril)iSantJaumede Llierca (18 de juliol). Referent 
a l’Aplec de la Sardana d’Olot, sembla ja confirmada 
la presència de les cobles Montgrins, Vila de Blanes, 
Principal del Llobregat i Principal d’Olot.

Agenda
Brunyola, matí i tarda. Cobla La Principal d’Olot. 
Sant Pere de Torelló. Esbart Dansaire Marboleny.

ttanlpotti bailiiaasa
Avda. Perú, s/n - Tel. 26 33 00 - Fax 26 01 10 -17800 OLOT (Girona)
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EMPRESA DE SERVEIS NECESSITA

ADMINISTRATIU
ES REQUEREIX:

-Formació a nivell de FP II.
-Edat compresa entre 17119 anys.
-Català escrit i parlat.

S’OFEREIX:
-Contracte de treball.
-Sou a convenir segons aptituds.

Interessats adreceu-vos a:

estió
~ ¡ron¿i

ASSESSORIA FISCAL
I COMPTABLE

Avgda. Sant Francesc, 19,4art.
Tel. 20 50 04
17001 GIRONA

Centre 
Comptable 
Olot

Plaça Clarà, 6
Despatx n° 1 
Tel. 26 07 23 
17800 OLOT

- Organització d'empreses.

- Seguiment comptable i fiscal de l'empresa.

- Servei de consultes.

- Comptabilitat per a la petita empresa, 

despatxos professionals, botiguers, etc.

Som un equip de titulats en Ciències Econòmiques 
i Empresarials al seu servei



Joan Teixidor, l”’homenot” que no va ser
“Joan Teixidor, persona d’un agrisament volgut, d’una gran cortesia, molt 
important, excel·lent poeta”: només quatre pinzellades -esquemàtiques, 
fins i tot barroeres- i Josep Pla aconsegueix de perfilar amb una precisió 
admirable la imatge d’un dels intel·lectuals catalans més emblemàtics 
d’aquest segle.

C
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• Margarida Casacuberta
No ens ha d’estranyar: Joan Teixidor és una 
presència constant en l’obra de l’escriptor 
empordanès. Pla va recórrer en múltiples 
ocasions a la seva obra crítica, tant 
artística com literàna; es refià dels 
nombrosos contactes amistosos i 
professionals de l’escriptor olotí 
amb reconegudes personalitats del 
món cultural català del moment - 
Salvador Espriu, per exemple- a 
l’hora d’escriure els seus famosos 
“retrats” i “homenots”; confià 
també en la seva vàlua com a 
assessor literari de l’editorial que 
més endavant es convertiria en la 
principal marmessora del seu 
testament literari, Destino, que 
Teixidor havia fundat juntament 
amb Josep Vergés. Però, sobretot, 
Joan Teixidor havia compartit amb 
Josep Pla una trajectòria ideològica 
i cultural no sempre d’agradable 
record, que els havia portat al final 
de la guerra a Burgos, on van 
col·laborar activament en la 
fundació i posterior evolució de 
Destino, una revista que si bé 
durant la seva primera etapa 
depenia directament de Falange i 
tenia com a principal funció 
reorganitzar la cultura en funció del “nou 
ordre” imposat pel franquisme, més endavant, 
redactada a Barcelona per catalans i per a un 
públic català, va experimentar una progressiva 
liberalització i es va convertir, malgrat el seu 
primigeni caràcter espanyolitzador, en una 
de les principals vies d’obertura de la llengua 
catalana cap a espais no clandestins.
Una part important dels col·laboradors de 
Destino, entre els quals va destacar Joan 
Teixidor, no només va mantenir contactes 
amb la literatura catalana que es perpetuava 
en la clandestinitat, sinó que va romandre 
fidel a la llengua catalana en tant que vehicle 
de creació. La producció poètica de Teixidor 
de després de la guerra així ho confirma: El 
camí dels dies (1948) és l’obra que recull els 
poemes escrits durant el període de la guerra 
i la immediata postguerra amb la mort com a 
principal i obsessiu punt de referència; El 
Príncep (1954) ressegueix un viatge interior, 
iniciat arran de la mort del fill de l’autor, cap 
a la recerca del sentit del seu món, un món - 
diu Espriu en el pròleg- “que només pot 
intentar de fer reviure el record guiat per la 
Poesia.” Posteriorment va publicar Per aquest 

misteri (1962), obra que va obtenir un gran 
ressò a les pàgines de l’olotinarevistaPyr^, 
i una recopilació de la seva poesia completa

amb el títol Una veu et crida (1969). Després 
de vint anys de silenci va aparèixer el que 
havia de ser l'últim recull de poemes publicat 
en vida de l’autor, Fluvià (1989), “un repàs - 
com va comentar una vegada el mateix Joan 
Teixidor- a la meva vida amb el paral·lel del 
riu.” D’aquest recull provenen, precisament, 
aquests versos, que reflecteixen el punt just 
on el record i la poesia marquen el compàs 
dels darrers batecs de la vida:

“L’alexandrí se’m trenca com si no tingués força, 
la vida és massa breu i l’art mai no s’acaba.
Però encara dic els mots que em vénen a l’orella 
i la memòria em venç com més la mort s’apropa.”

La indagació poètica de Teixidor es va 
adreçar, després de l’experiència traumàtica 
de la guerra, cap a un jo moral i metafísic. 
Quedaven enrera les seves primeres 
provatures poètiques, Poemes (1932), Joc 
partit (1935) i L’aventura fàcil (1937), a mig 
camí entre l’experimentació que impulsaven 
les avantguardes i el respecte a la tradició 
culturalista que tenia en la poesia de Carles 

Riba, Josep Carner, Marià Manent o Tomàs 
Garcés els seus principals exponents. Aquests 
poemaris, que van sortir a la llum durant els 
anys més actius de la història cultural catala
na del segle XX, reflectien la inquietud 
intel·lectual d’un autor jove que no s’estava 
de prendre part en projectes de factura diver
sa -va col·laborar a les revistes Art, Mirador, 
La Publicitat, La Revista de Catalunya, La 
Revista de López - Picó, que li va editar el 

primer poemari, i Quaderns de 
poesia- al costat de Carles Riba, J. 
V. Foix, Marià Manent i Tomàs 
Garcés.
La guerra va suposar un tall brusc 
en aquesta trajectòria, un retrocés 
marcat per la participació de 
l’encara jove intel·lectual en el 
procés de substitució cultural 
promogut pel primer franquisme i 
una progressiva recuperació de la 
primera embranzida, que l’autor va 
canalitzar cap a la reconstrucció, 
sobre bases democràtiques, con
servadores, regionalistes i cristianes 
de Catalunya. Una Catalunya que 
trobava, com dècades enrera de la 
mà de Berga i els Vayreda, la seva 
més genuïna representació en el 
paisatge d’Olot, tothora present en 
l’obra crítica i poètica de Teixidor 
com a tema i pretext, però sobretot 
com a símbol d’una determinada 
visió del món que queda 
perfectament reflectida en aquestes 
línies, dedicades a la pintura d’Iu 
Pasqual:

Ja no fa nosa res en aquesta amorosa 
delectació que va perfilant muntanyes i valls, 
frondes elegants i riuets transparents, prats 
somniosos i camins fugitius. Ens sembla 
autèntica i apressant aquesta vida feliç de les 
petites figuretes que es perden en el perfilat 
diorama. Allò que té de rústec pessebre ens 
trasllada a una tendresa franciscana. 1 els 
celat ges que protegeixen l’escena són tan en 
extrem bondadosos que la paraula pau els 
correspon plenament. (“Tot apuntat”, 1981).

“La identificació de l’escriptor i del paisatge 
és feta de fidelitat, de vida i de convicció”, va 
escriure una vegada Joan Teixidor en relació 
amb Josep Pla. No cal dir fins a quin punt 
aquestes paraules són aplicables al mateix 
Teixidor, la trajectòria del qual, emmarcada 
per un paisatge interior i exterior que en el 
fons es confonen, no solament hauria justificat 
en el seu moment un dels “homenots” de 
1 'inefable Josep Pla, sinó que avui reclama 
poderosament l’atenció dels estudiosos de la 
més recent i complexa història cultural cata
lana.



TERCERA DIVISIÓ

Ramon Palma, al mig, dirigint l'Olot diumenge passat.

Tot i l’empat, l’Olot ja és cuer.
U.E. Olot, 0 - Júpiter C.D., 0

• Pere Isern

Vilobí-Gramaneí 0-3
Roda Berà - Tortosa 2 -1
Hona - Banyoles 0 - 0
Blanes-Granollers 4-0
Martinenc - Balaguer 1 -1
Rubí - Sant Cugat 2 - 0
Manresa - Europa 2 - 0
Premià - Cristinenc 0 -1
Olot - Júpiter 0 - 0
Barcelona - Igualada 0 - 0

CLASSIFICACIÓ 
Gramenet 31 + 11
Balaguer 26 + 8
Premià 25 + 3
Barcelona 24 + 4
Blanes 24 + 2
Júpiter 24 + 6
Cnstinenc 23 + 5
Igualada 23 + 5
Granollers 22 + 4
Manresa 21-1
Roda Berà 20
Tortosa 19-1
Martinenc 17-5
Vilobí 13-3
Banyoles 14-4
Sant Cugat 14-4
Europa 13-5
Horta 13-7
Olot 12-10
Rubí 12-8

SEGONA REGIONAL 
Breda - St. Esteve 1 - 3 
Les Planes - Hostalets 2-4 
Lloret B - Montagut 0 - 2 
Sant Gregori - Vila-roja 2 -1 
St. Roc - Amer (s.a) 1 - 4
Santa Pau - Caldes 2 - 2
P. Tertúlia - Tordera 1 - 3
Les Preses - Celrà 4 - 2

CLASSIFICACIÓ
Caldes 24 + 8
Amer 23 + 9
Hostalets 22 + 6
Montagut 22 + 6
Celrà 22 + 6
Les Preses 21+3
Santa Pau 20 + 2
P. Tertúlia 17-1
Tordera 17+1
Sant Roc 16
Bescanó 15 + 1
Cellera 15-3
Sant Esteve 14 -2
Les Planes 14-4
Vila-roja 12-4
Sant Gregorià 12-6
Breda 8 -10
Lloret B 6-12

TERCERA REGIONAL 
St. Miquel C.-Bosc Tosca 1-0 
Maià - Joanetes 2 - 3
La Canya - Andaluz 2 - 2
St. Jaume LL- Osor 3-1
Tortellà - Stjoanenc 2 - 2
Sennyà - Bonmati 0 - 6
St. Privat - Besalú 3 -1

CLASSIFICACIÓ
St. Jaume Llierca 23 + 7
Bosc Tosca 21+7
Hostoles 10 + 5
St. Privat 15 + 1
Santjoanenc 15 + 3
La Canya 14
Maià 12-4
Joanetes 11-3
Tortellà 10 - 4
Andaluz G. 5-7

Un empat ja és allò de no perdre. La veritat és que el 
canvi d’entrenador no va poder fer gaire res, pel factor 
negatiu de tenir tantes baixes importants en l’equip 
inicial (Juanma, Titus, Melero, Sergi, Grabulosa, 
Bamera i Arcadi, quasi res’). Ramon Palma, el nou 
míster després de la destitució d’Esteve Puigdemont, 
va fer equip amb el que tenia i hagué de confiar en tres 
juvenils, un d’Olot, Coromina, i dos de Figueres, 
Masplà i Antúnez. Tots tres entraren a l’onze inicial i 
van complir perfectament.
La primera part va tenir estones de tot, més de dolentes. 
El Júpiter dominava, l’Olot no trobava la situació 
adient al centre del camp, i per això els de la Vemeda 
creaven situacions de veritable perill. L’Olot, amb un 
nou esquema, amb jugadors nous i sense homes 
importants, va notar un canvi.
Fou en la segona part que el partit va entrar en una fase 
més distreta. Els primers cinc minuts l’equip del Júpiter 
va ferdos travessers. Sens dubte els olotins van tenir la 
sort desitjada. Això sí, potser el nivell de joc no era 
l’esperat, però com a mínim s’hi veien ganes i esforç. 
Camós, el jugador més destacat del partit, va tenir en 
les seves botes l’oportunitat d’inaugurar el marcador, 
però el veterà porter Martí Rabassa ho va impedir. El 
Júpiter encara va tenir ocasions, i clares, de gol, però 
l’Olot tenia sort, no de fer gols, però sí de resoldre bé 
les jugades perilloses que creava l’equip visitant.
Un empat, què hi farem. Paciència. De moment els 
olotins se n'han de sortircom puguin i de mica en mica 
han de recuperar el seu equip al complet. De moment 
sembla que el nou míster vol treballar de debò, amb tres 
dies a la setmana d’entrenament i amb sistemes 
totalment diferents dels que feia servir Puigdemont. 
Als jugadors els volem donar un consell: Confiança en 
ells mateixos, i que no perdin l’esperança, coses im
prescindibles per sortir del pou fosc.

Declaracions:
Ramon Palma (entrenador de l’Olot): -S’ha de lluitar 

amb el que tenim, i no amoïnar-se, tot sortirà bé. -He 
trobat alguns jugadors amb falta de confiança, per això 
no juguen com han de fer-ho. -Entre tots hem de tirar 
endavant l’Olot.
Quimet Romans (gerent UE Figueres): -L’Olot se’n 
sortirà tranquil·lament; cal tenir un xic de sort. - 
L’afiliació entre Figueres i Olot és la millor que s’hagi 
pogut fer a Girona. -Els problemes econòmics són tots 
solucionats, i el canvi d’entrenador s’ha fet amb bona 
intenció de cares a una solució.

Fitxa tècnica:
Camp: Municipal d’Olot. 400 espectadors. Terreny 
tou.
Olot: Solés, Coromina, Curós, Bamadas, Camós (c.), 
Pep Pagès, Vila, Antúnez (Quique, m. 76), Quito, Xevi 
Pagès, Masplà.
Júpiter: Martí Rabassa (c.), Guinau, Garcia, Toni, 
Serra, Juan Carlos, Borja, Gausachs, Farré, Checo, 
Dolz (Rafa, m. 45).
Àrbitre: Valdivia Díaz. No va tenir problemes i no va 

influir en el resultat. Va ensenyar targetes grogues a 
Bamadas i Quito per l’Olot, i a Garcia i Dolz pel 
Júpiter.
Incidències: Expectació per veure el nou míster després 
de cinc anys que ja va passar per Olot.
La Guàrdia Civil va haver d’actuar, això sí, 
discretament. Quito va quedar un xic commocionat ja 
cap al final del partit per una topada amb el porter 
visitant. Esteve Puigdemont no va venir a veure el 
partit.

Proper partit:
Diumenge l'Olot jugarà al camp del Cristinenc. Difícil 
partit, però com a mínim es recuperaran homes que fins 
ara eren baixa.
El Cristinenc és el filial de l’Espanyol, i l’Olot, del 
Figueres. Serà un duel entre filials. Ramon Palma, el 
nou míster olotí, mirarà de poder fer un equip que 
pugui restar negatius a Santa Cristina d’Aro.
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Esteve Puigdemont: “Tornaré a l’Olot 
per la porta gran”

Després de molts rumors, Esteve Puigdemont va 
ésser destituït com a entrenador de la UE Olot. El 
míster garrotxí assegura que no està decebut i 

que, malgrat que va ésser Joan Badosa qui el va 
cessar, la meva destitució va ésser ordenada des 
de Figueres.
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• Estanis Vayreda
Havia entrenat el primerequipde la Unió 
Esportiva Olot durant tres anys, i sempre 
es deia que no servia com a míster. Tot 
i les crítiques, Puigdemont es feia el 
sord i continuava treballant. Els resultats, 
que són el que compta, no l’han 
acompanyat mai, però el que no es pot 
discutir a aquest representant comercial 
de 48 anys és la dedicació i l'esforç.
-Vostè ha dedicat moltes hores al 
futbol, i aquests últims anys a la UE 
Olot. Creu que se li ha reconegut, 
aquest esforç?
En alguns moments penso que no. Sé 
que no sóc profeta a Olot, però si tota la 
feina que he fet pel futbol base l'hagués 
feta en un altre lloc m’haurien tret a 
espatlles.
Tot i això estic molt content del que he 
fet, i tot el que ha passat ha estat pels 
diners.
-S’ha sentit traït pel senyor Badosa? 
No, en Badosa ha fet el que havia de fer 
perquè necessita els diners del Figueres. 
Realment, els diners fan fer moltes co
ses. Ara bé, jo tinc un gran respecte pel 
president perquè una amistat de tants 
anys no es trencarà per aquest fet.
-Ha manifestat que la seva destitució 
la va ordenar el president del Figueres, 
el senyor Bach...
És cert, a mi no m'ha destituït en Badosa. 
per més que ell digui que sí. Jo havia 
preparat l'acord amb el Figueres, però 
s'ha portat malament. La meva filosofia 
era vendre en Grabulosa i en Xevi Pagès 
i deixar altres jugadors. Però quan em 
van dir que en Melero, en Curós i en Pep 
Pagès es quedaven a Figueres no hi 
vaig estar d’acord. A partir d'aquí van 
venir els problemes. Tot perquè ens 
faltaven diners, si no l’Olot encara seria 
independent. El que és clar és que ni jo

ni ningú no pot entrenar el dimarts amb 
nou jugadors i el divendres amb setze. A 
més, tant en Melero com en Xevi Pagès 
s’han queixat que a la segona part no 
poden més, i això és perquè els fan 
entrenar com a professionals i no estan 
preparats.
-M’està dient que l’afiliació amb el 
Figueres ha perjudicat l’Olot?
Econòmicament no, perquè ens donaran 
uns dotze milions de pessetes i ens solu
cionen els deutes. Però una cosa és 
segura: si hagués disposat de tots els 
jugadors des del principi de temporada, 
ara seríem molt més ben classificats. Els 
jugadors em venien cansats i sense sa
ber si jugaven amb l’Olot o amb el 
Figueres.
-Si no recordo malament, li van oferir 
ésser secretari tècnic del club.
Sí, això va ésser en una reunió el 16 de 
desembre, en què havíem de discutir per 
què els diners del Figueres no arribaven.

El senyor Bach em va proposar ésser 
secretari tècnic, però els vaig dir que qui 
manava a l’Olot era el president i jo. A 
partir d’aquell dia sabia que em traurien. 
A mi ningú no m ’had'ensenyarres, perquè 
em sembla que de futbol hi entenc una 
mica.
-Com veu la situació de l’equip? Creu 
que salvarà la categoria?
Si poden entrenar tots, estic segur que 
ens salvarem. Fem un equip bo. i els nois 
són unes fieres. Potser ara entren els 
penals, els àrbitres no ens perjudiquen 
tant... Jo, sincerament, espero que surtin 
d’aquesta situació, però l’arribada 
d'aquest nou entrenador ha donat tot el 
poder al Figueres.
-S’ha pogut acomiadar dels jugadors? 
Sí, tots m’han trucat ija el dia de l'Igualada 
vaig parlar amb ells. Crec que alguns em 
deuen molt, igual com jo els dec a ells. 
Potser si jo no hagués estat entrenador 
de l’Olot molts encara estarien jugant als 
seus pobles d'origen. Perquè la feina 
que s'ha fet amb els equips de la comar
ca és molt important. Ara hi ha equip per 
a molts anys, ja que tant els juvenils com 
els cadets són conjunts de molta qualitat, 
però això ara tot serà del Figueres i jo no 
ho volia així.
-Realment el món del futbol és molt 
brut i ple d’Interessos. Se sent decebut 
per haver-se dedicat a aquest esport? 
No, perquè el futbol és la meva vida, però 
com dius, hi ha molts interessos, 
especialment econòmics. Hi ha enveges, 
i si no es neda en diners sempre existeixen 
problemes.
-Entrenarà algun altre equip, o deixarà 
el futbol?
Ja he rebut ofertes, però tornaré a entre
nar l’Olot, i entraré per la porta gra, 
estigueu-ne segurs!
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(\l’KSQUIADA NOMÉS TÉ UN NOM^

Informació de l’estat de les pistes 
Venda directa de forfaits

• Garantia en tots els articles
• Servei post-venda
Taller reparació/ Manteniment

• Lloguer d’esquís
• Preus conjunt esquís + fixacions 
des de 15.900 ptes.

kAvgda.Girona,37 Tel.2682 63 OLOT

SANCHEZ INSTAL·LACIONS
DOMÈSTIC: Electricitat - Lampisteria - Calefacció - Gas

INDUSTRIAL: Dosificació per a productes - Pneumàtica 
Automatització de màquines - Manteniment

c/.Olot, 11 Tel/Fax. 68 73 69
MONTAGUT



P DIVISIÓ JUVENILS
Palamós -Bons Aires B 4-0
Farners A - Salt 2 - 0
Tordera - Bisbalenc 1 -1
Garrotxa A • Olot 1 -1
At. Olot • Figuerenc 3 -1
Calella - Blanes 1 - 2
Coma Cros - Roses I - 2

2* DIVISIÓ JUVENILS (16)
Sàbat - Arbúcies 4 - 4
Banyoles B - Doble Set B 1-0 
Blanenc - Hostalric 4 - 0 
Sant Pere M. - Cellera 3 -1 
Salle G - C. E. Anglès 2 - 4

? DIVISIÓ JUVENILS (21)
Besalú - Amer I - 3
Santjoanenc. St. Pau 2-1
Coma Cros B - Sant Roc 2-3 
Bosc Tosca-St. Jaume L. 1-2 
St. Esteve - Les Planes 8 - 0

F DIVISIÓ CADETS
Anglès - Figueres 0 -1
Maristes A - Olot 1 -1 
Palamós - Coma Cros A 2 -0 
Blanenc - P.B.B. Empordà 4 -1 
Palafrugell - Torroella 2 -1 
Bell-lloc - Bons Aires A 0-3 
Blanes A - Garrotxa A 3-0

2® DIVISIÓ CADETS
Salt - L'Escala 2 -1
Sta. Pau - Bisbalencs 0-10
AL Olot - P.U. Figueres 4 - 2 
SL Pere M. - Salle 3-7 
Esplais - Santjoanenc 4 - 2 
Besalú - At. Empordanès I -2

J DIVISIÓ CADETS
Garrotxa B. - Les Planes 8 -1 
Maristes B - Bescanó 2 - 2 
St. Roc - Castellfollit 9 - 2 
Camós - Vila-Roja 9 -1 
Bosc Tosca-Porqueres 14

CF Hostalets.nnrrni
Amb la victòria al camp de Les Planes, l’Hostalets se situa en el grup capdavanter 
de la lliga de Segona Regional, a només dos punts del líder, el Caldes, que en té 24. 
Altres resultats significatius de la jomada de diumenge foren la victòria del Sant 
Esteve el camp del Breda (1 -3), i el 0-2 que el Montagut va marcar a domicili al Lloret 
B. El Sant Roc - Amer no es va poder acabar; al marcador hi havia 1-4 a favor dels 
visitants.
Quant a Tercera Regional, el Sant Jaume és líder en solitari gràcies a l'entrebanc del 
Bosc de Tosca al camp del Sant Miquel (1 -0). Els del Llierca ara porten dos punts 
d’avantatge respecte al seu rival més immediat. A la part baixa de la taula, 1’Andaluz 
continua a la cua, tot i haver empatat a La Canya.

FUTBOLSALA
Campionat comarcal
Els resultats de l’última jomada 
han estat els següents: 
Maxim’s, 1 - Lucky Luke, 5 
Kratter’s, 7 - Font Esports, 8 
La Cova, 2 - Levi’s, 6 
Zero Un, 3 - Hiper Decoració, 5 
L’Artesana, 1 - Frig. Garrotxa, 21 
Campionat d'en Bas
Els resultats dels partits disputats 
dissabte són:
A. Quiles, I -GECA, 12 
Esquellerinc, 6 - Solei, 7 
Frig. Garrotxa, 5 - P. Matabosch, 7

TENNIS TAULA
El CTT Olot es va 
imposar divendres al CN 
Figueres per 5 a 2. El 
partit fou dominat 
totalment pels garrotxins, 
que jugaren amb Joan 
Sues, Esteve Homs i 
Enric Llagostera. 
Dissabte s’acaba la lliga 
provincial amb un partit 
que ha de decidir qui serà 
el campió: Olot - 
L'Escala. Els locals 
defensaran el liderat.

ESQUI
Estat de les pistes
(Informació facilitada per 
l’ACEE i AM, dia 21 de 
gener)

Baqueira Beret
De 20 a 70 cms. de neu pols.
Accessos oberts.
100% d’instal.lacions en
funcionament.
90% de pistes esquiables.
Temperatura, -6°C.

La Molina
De 40 a 90 cms. de neu pols. 
Accessos oberts.
90% d’instal.lacions en 
funcionament.
95% de pistes esquiables.

, ’ Temperatura, -3’5-C.

Vallter 2000
D'un metre a 1’50 de neu 
pols dura. Accessos oberts. 
100% de pistes i 
instal·lacions en 
funcionament.
Temperatura, -8-C.

DOBLE

Verds, 2 - Dos x Un, 4
Després de 1 ’ última jomada, la classificació és encapçalada pels verds amb 12 punts, 
els mateixos que l’Esquellerinc. Els segueixen amb 9 el GECA, i amb 7 el Dos x Un 
i P. Matabosch. A la part baixa, el F. Garrotxa, E. Riera i Solei amb 5 punts, mentre 
que l'A. Quiles encara no ha aconseguit puntuar.

Vall de Núria
De 30 a 70 cms. de neu pols.
Accessos oberts.
100% d’instal.lacions i 
pistes esquiables.
Temperatura. -6QC.

OCASIÓ
Venc àtic zona Plaça Clarà 
3 habitacions, sol tot el dia 

terrassa 50 m. 
Informació tel. 26 04 19

INSTAL·LACIONS
Ens hem traslladat a la 
Ctra. de les Tries, 109 
Tel. 26 37 61
17800 OLOT (Girona)

VENC pis cèntric 
50 m. Plaça Clarà 

assolellat, 5 dorm, bloc 4 veïns 
Preu immillorable 
Raó Tel. 26 04 19

c/. Bellaire, 17 - Baix de la Madoixa, 3
Tel. 27 07 67 17800 OLOT (Girona)
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L’equip cadet femení de l’Escola Pia, 
campió d’hivern.

Sta. Eugènia - Vila Comerma, 43 Escola Pia, 67

13 jornades jugades, 13 de guanyades
L’equip cadet femení de l’Escola Pia, preparat i entrenat pel Sr. Josep 
Bartrina, continua essent líder de la classificació general amb una 
excel·lent imbatibilitat.
Diumenge passat, dia 19, l’equip de l’Escola Pia es va desplaçar a 
Santa Eugènia per jugar l’últim partit de la primera volta de la lliga 
contra l’equip del Vila Comerma. Van obtenir l’excel.Ient resultat de 
Vila Comerma, 43 - Escola Pia, 67.
Les jugadores, amb una mentalització perfecta, van sortir a la pista 
amb una defensa individual molt positiva, i amb un ràpid contraatac 
que va permetre que al final dels primers vint minuts el resultat 
aconseguitjafosde VilaComerma, 11 - Escola Pia, 43. En la segona 
part, degut a l’esforç de la primera, l’Escola Pia va baixar el ritme i hi 
va haver molts canvis de jugadores.
Cal remarcar que la clau per guanyar aquest partit fou el sistema 
d’ajudes, el bloqueig del rebot, el sacrifici defensiu i altres factors 
molt positius que ajudaren molt a aconseguir aquesta victòria.

Diumenge, dia 25, pròxim partit, primer de la segona volta. L’Escola 
Pia es desplaçarà a Bàscara. Desitgem que continuï amb aquesta 
imbatibilitat i una bona trajectòria al llarg de la classificació.
L’equip de l’Escola Pia és compost per: M.- Rodà, Eva Comamala, 
Marina Morull, Elisabet Rovira, Susanna Rovira, Teresa Puigvert, 
Sara Jordán, Ester Anfruns, Laura Morejon, Alexandra Bartrina i 
Sílvia Vallès.
ENHORABONA!

Classificació

Esc. Pia Olot 13 13 0 919 487 26
Grifeu Llançà 13 12 1 748 417 25
Bad. Olot 13 9 4 723 400 22
Farners 13 8 5 657 584 21
Vedruna B 13 8 5 631 574 21
Vila Comerma 13 7 6 585 549 20
Reinsa Salt 13 7 6 541 551 20
G. H. Lloret A 13 7 6 639 487 20
Roses 13 5 8 475 631 18
Pare Coll 12 5 7 895 475 17
Bàscara 12 5 7 473 460 17
Santa Pau 13 2 11 322 1168 15
Fontcuberta 12 1 11 337 723 13
Vall Bianya 12 0 12 271 710 12



Cross de la Vall
de Bianya
Diumenge passat es va córrer el 
tradicional Cross de la Vall de 
Bianya, que enguany ha estat també 
el XXI Campionat Territorial de 
Girona, per la qual cosa es va poder 
comptar amb els millors atletes de 
les nostres comarques. Les proves, 
que representaven la fi de les 
diferents curses escolars que s’han 
anat fent fins ara, van suposar un 
gran èxit d'organització, a càrrec 
del Club Esportiu Vall de Bianya, i 
de participació.

Les classificacions, per categories, foren les 
següents:
Cadet masculí: 1 - Robert Martínez i Garri
do, CNF; 2.- Eloy Coca i Cabestany, CNF; 
3.- David Pagès i Girado, EA Lloret.
Cadet femení: 1. Marta Reixach i Dorca,C. 
At. Olot; 2.- Araceli Martí i Higueras, C. A. 
Campdevànol; 3.- Cristòfol Masferrer i Juliol, 
GE i EG.
Infantil masculí: 1 - Abel Coca i Cabestany, 
CNF; 2.- Francis Robles i Rodríguez, EA 
Lloret; 3 Albert Pons i Ramos, CP Empúries. 
Infantil femení: L- Mireia Company i 
Blanch, CNF; 2.- Pilar Palacios i Tierno, 
C.A. Calella; 3.- Rosa Juan i Compte, Gimnàs 
Garrotxa.
Aleví masculí: 1Andreu Mojedano i Silva, 
CA Campdevànol; 2.- Francesc Cirera i Ca

ballero, C. At. Amer; 3.- Joan Marcó i Coll, 
C. At. Amer.
Aleví femení: 1.- Vanessa Sánchez i Gómez, 
CP Ruiz Giménez; 2.- Gemma Masnou i 
Barrera, CO Vidreres; 3.- Núria Frigola i 
Torrent, Gimnàs Garrotxa.
Benjamí masculí: 1.- Alex Bussoms i Pérez, 
C. At. Olot; 2.- Pere Vila i Manso, Sta. Maria 
de Ripoll; 3.- Jordi Cors i Ruiz, CP St. 
Salvador d’Horta.
Benjamí femení: l.-Agnés Vilanova i Bosch, 
Cor de Maria; 2.- Sílvia Sarabia i Giralte, 
Vedruna; 3.- Isabel Cairo i Blanco, CP Josep 
Pallach.
Júnior i veterà masculí: 1.- Santi Moreno i 
Fàbregas, CO Farners; 2.- Josep Lluís Blan
co i Quevedo, EA Lloret; 3.- Josep Carballude 
i Juncà, As. At. Palamós.
Veterà masculí: L- Manel Cruz i Rivas, 
Girona FC; 2.- Joan Nierga i Serrat, Girona 
FC; 3.- Manel Granados i, Girona FC.
Júnior promesa, sènior i veterà femení: 1 .
Conxa Climente i Vergés, CNF; 2.- Montse 
Rivera i Torrescusa, CNF; 3.- Rosa Escriba

no i Checa, C. At. Palafrugell.
Junior femení: 1.- Montse Rivera i 
Torrescusa, CNF; 2.- Mireia Dosil i Bonmatí, 
CE Vall de Bianya; 3.- Anna Forment i 
Garcia, CE Vall de Bianya.
Senior femení: 1.-ConxaClimentei Vergés, 
CNF; 2.- Rosa Escribano i Checa, C. At. 
Palafrugell; 3.- Beatriu Ríos i Pérez, CNF.
Veterà femení: 1.- Glòria Escribano i Checa, 
C. At. Palafrugell; 2.- Carme Llerena i Por
tas, Girona FC; 3.- Ramona Escribano i Checa, 
C. At. Palafrugell.
Promesa femení: 1.- Dolors Tresserres, CO 
Farners; 2.- M.a Rosa Gelma i Llop, CO 
Vidreres; 3.- Dolors Sala i Rocarols, CE Vall 
de Bianya.
Promesa i senior masculí: 1.- Francesc del 
Río i Alvarez, C. At. Palafrugell; 2.- Pere 
Hernández i Tresserras, GE i EG; 3.- Jordi 
Fernández i Garcia, C. At. Palafrugell.
Senior masculí: 1.- Francesc del Río i 
Alvarez, C. At. Palafrugell; 2.- Pere 
Hernández i Tresserras, GE i EG; 3.- Jordi 
Fernández i Garcia, C. At. Palafrugell.
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EXCURSIONISME

24 Hores de muntanya
Organitzada pel Centre Excursionista Olot, 
diumenge es va celebrar l’onzena edició de 
les 24 Hores de Muntanya. Hi van participar 
un total de 273 excursionistes -la foto 
correspon a la sortida- tretze dels quals van 
fer el recorregut complet. L’arribada fou a les 
2 de Pendemà. Segons els participants, el 
temps fou molt favorable, fins al punt que 
durant la marxa noctuma el clar de lluna 
permetia fins i tot distingir els pics. El 
recorregut d’enguany passava per Sant Privat, 
Vidrà, Vallfogona, Sant Joan de les Abadesses 
i Vall de Bianya.
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Telèfons Útils ■ Naixements
Ambulatori 26 18 16
Creu Roja Olot 26 23 18
Creu Roja Castellfollit 26 41 18
Hospital de Sant Jaume 26 18 00
Bombers 26 00 88
Policia Municipal 26 5000
Guàrdia Civil Olot 26 01 20
Hidroelèct.de l’Empordà 26 00 81
Hijos de José Bassols
26 01 50
SAUR 26 23 88
Ajuntament Olot 26 00 00
Ajuntament Les Preses 69 32 32
Ajuntament Sant Joan
les Fonts 29 00 52
Les Planes
44 80 06
Ajuntament Santa Pau 68 00 02
Ajuntament Besalú 59 02 25
Ajuntament Vall d’en Bas 69 02 25
Ajuntament Castellfollit 29 40 03
Consell Comarcal 26 56 00
Oficina del Consumidor
d’Olot 26 88 00
Oficina del Consumidor
Sant Joan Les Fonts
29 00 52
Oficina del Consumidor del
C.onsell Comarcal 26 56 00
TEISA 26 01 96
TPO 26 80 20
Taxis 26 15 66
Correus i Telègrafs 26 15 81
Jutjats 26 00 20

Guido Cengiarotti Aumatell 
va néixer el dia 7 de gener 
Elisabet Molí Ruiz 
va néixer el dia 6 de gener 
FranciscoJavierMorato Pérez 
va néixer el dia 30 de desembre 
Mireia Guiz i Boix 
va néixer el dia 3 de gener 
Andreu Solé i Corbaton 
va néixer el dia 6 de gener 
Azahara Alcalde i Ferrer 
va néixer el dia 13 dse gener 
Coral Costa i Canal 
va néixer el dia 13 de gener 
Iris Carbonés i Planagumà 
va néixer el dia 14 de gener 
Irene Rubí i Casacuberta 
va néixer el dia 14 de gener 
Hawa Tunkara 
va néixer el dia 16 de gener

SOLLUCIONS AL "ENDEVINA-HO

DOBLE

1 .- Xevi Sala
2 .- Jaume Bofill i Mates
3 .- Sidney Pollack
4 .- Albert Bramón
5 .- Alien

30

Ramon Palomé i Palomer 
natural de Santa Pau va morir 
el dia 13 de gener als 85 anys. 
Jaume Badosa i Ferrer na
tural de Bàscara va morir el 
dia 14 de gener als 87 anys.
Carmen Bosch i Soler natu
ral de Batet va morir el dia 16 
de gener als 89 anys.
Luisa Villa i Usero natural 
de Barcelona va morir el dia 
17 de gener als 81 anys.
Esteve Masmitjà i Plana va 
morir el dia 19 de gener als 32 
anys

6 .- Mieres
7 .- Suïssa
8 .-Noguera Pallaresa
9 .- Laudrup
10 .- Jordi Coca.

Farmàcies
Dia 19 Rispau
Dia 20 D. Fajula
Dia 21 Faja
Dia 22 Oller
Dia 23 Bonmatí
Dia 24 Sans
Dia 25 Gou

Dia 13 71.940
Dia 14 58.658
Dia 15 72.943
Dia 16 38.464
Dia 17 62.220

13
DILLUNS

14
DIMARTS

15
DIMECRES

16
DIJOUS

17
0VHOE5

18
DISSABTE

19
DIUMBGE
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Si vostè busca qualitat a bon preu i 
màximes condicions de pagament, 

és client nostre

habitat olot
Passeig d'En Blay, 28 • OLOT ■ Tel. 26 63 50

Promoció PUIG ROIG / MADRID
Un pis de 4.200.000 ptes.
Un pis de 6.975.000 ptes.
Promoció VERGE DE NÚRIA
Un pis de 110 m2 10.000.000 ptes.
Promoció PLAÇA AMÈRICA 

Una casa de 225 m2 19.000.000 ptes.

Promoció VIAL SUD I FASE:
GRAN CONFORT
Un local de 200 m2
5 pisos de 120 m2 - amb aparcament -12.000.000 ptes.
1 pis amb GRAN TERRASSA 8.700.000 ptes.
Nova Promoció VIAL SUD II FASE:
GRAN CONFORT
12 pisos de 120 m2 - tot exterior - instal·lacions de 
màxima qualitat, gas natural, dos vivendes per planta 
Nova promoció C/ MORROT
Cases de 150 m2 cara sud, arpb jardí i garatge 
15.500.000 ptes.

Nova promoció C/ GOYA 
amb subvenció per a gent jove 
Pisos de dos dormitoris 6.000.000 ptes.
Pisos de tres dormitoris 7.000.000 ptes.
Nova promoció PLAÇA AMÈRICA
Cases de 150 m2, amb jardí i garatge - Gran qualitat 
d'acabats.

AVDA. LES TRIES
Local 170 m2 - 12.000.000 ptes.
Es lloga al C/ LORENZANA
Entresol 45 m2 a 45.000 ptes./mes.
Entresol 80 m2 a 65.000 ptes./mes.

VISITI EL PIS MOSTRA 
VEURÀ LA NOSTRA 

QUALITAT

LA MILLOR 
QUALITAT AL 
MILLOR PREU

Hidroel%25c3%25a8ct.de


5 A los inconformistas. A los inde
pendientes. A los innovadores A los

i que buscan otro punto de vista sobre 

i coches, Volkswagen les dice: bien- 
_ venidos al Polo

; **' Bienvenidos a un coche con una 

ï mecánica privilegiada Con mo

tores desde 45 hasta 115 CV Donde 

el consumo y el mantenimiento no 

son problema
Bienvenidos a un coche que se di

ferencia por su línea deportiva de 
fuerte personalidad Por un interior 

cuidado al detalle.

Bienvenidos a una nueva forma de 

entender los coches que sintoniza 
perfectamente con tus deseos.

Bienvenidos al Polo.

En tu concesionario Volkswagen.

VOLKSWAGEN

(MI'L ll
0107 MOOk U.

Ctra.SANTJOíNLESaBíDEÏSES,86 OLOT |Klnna) Tels. 26 0198 - 26 42 08



A 1/^1 PROMOCIONS WR" ’ IMMOBILIÀRIES, S.A
Passeig de Barcelona, 14 - 17800 OLOT Tels 26 02 69 - 26 91 04 Fax 26 94 33

Adquireixi la seva casa o pis comprant directament al cons
tructor, d'aquesta manera evitarà INTERMEDIARIS, I 

PAGUI PER LA SEVA VIVENDA EL SEU JUST PREU.

CAN MAGNEÏS
C/. Bofill i Mates (davant clínica del Tura)

CASA CANTONERA
Urbanització Mas Bernat (C/. Port Bou)

ENTRADA: §00.000 ptes. ENTRADA: 2.000.000 pies.

Urbanització LA PLANA
Avgda. Salvador (Pl. Amèrica) 

Nova promoció de cases unifamiliars

ENTRADA: 1.000.000 pies.

Edifici MALAGRIDA
(Passeig de Barcelona)

ENTRADA: 1.000.000 pies.


